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پاسکاری دولت و 
بخش خصوصی 
برای خرید واکسن

از آنجــا کــه در کشــور ما هر 
جریان اقتصاد ســود آوری روی 
زمیــن نمی ماند، بــه نظر می 
رســد وارد نکردن واکسن کرونا 
بــه این دلیل اســت  که ســود 
اقتصادی خاصی ندارد و یا بهتر 
بگوییم دردســرهایش بیشتر از 
سودآوری اش اســت به همین 
سبب  در حال حاضر بین دولت 
و بخــش خصوصی پاســکاری 
می شود. از یک سو رییس جمهور 
و اعضا هیئت دولت در جلسات 
متعدد صحبــت از اجازه واردات 
واکسن کرونا به بخش خصوصی 
مــی کننــد و از ســوی دیگر 
نمایندگان بخش خصوصی اعلام 
کرده اند دولت بایــد وارد عمل 
شود. در این بین مردم مانده اند و 
واکسنی که وارد نشده و شایعات و 
واقعیاتی که مدام در مورد عواقب 
واکســن زدن یا نزدن به گوش 

می رسد. 
چنــد روز پیش بعــد از کش و 
قوس های فراوان در مورد واردات 
واکسن توسط بخش خصوصی 

روحانی اعلام کرد...

برندهای خارجی به بازار لوازم خانگی ایران 
بازمی گردند؟ 

زمزمه  بازگشت 
چشم بادامی ها

تحولات اخیر سیاســت خارجی و احتمال رفع 
تحریم ها، بار دیگر احتمال بازگشت برندهای 
خارجی در حوزه لوازم خانگی به ویژه برندهای 

مطرح کره ای را قوت بخشیده است.
در ســال های گذشــته و پیش از دور جدید 
تحریم ها برندهای خارجی حدود ۶۰ درصد 
بازار لوازم خانگــی کشــورمان را در اختیار 
داشتند. برندها و شــرکت هایی که روزگاری 
با تامین زیرساخت ها، خطوط تولید و آموزش 
نیروی انســانی ایرانی، تولیدات باکیفیتی در 
قالب همکاری مشترک و با عمق داخلی سازی 

متفاوت در کشورمان تولید می کردند.
 با خروج دونالد ترامپ از برجام و ...

فرزانه مستاجران
سرمقالــــه
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دلاربازان به سوی بازار بیت کوین حرکت می کنند؟

دوج به جای طلا
حرکات عجیب صعودی در بازار »آلت کوین ها«، نگاه معامله گران 

بازار داخلی را به خود خیره کرده است.
در روزهای اخیر قیمت دوج کوین،  ریپل و بایننس کوین، رشد 

عجیبی را تجربه کردند. این در حالی بود که در بازار سکه و دلار 
داخلی، قیمت ها چندان جا به جا نشدند و در نهایت نیز به رشد 
محدودی اکتفا کردند. دلار در انتهای هفته توانست خود را به 

نزدیک مرز 25 هزار تومانی برساند و رشدی کمتر از 
یک درصد را به ثبت رساند....

حرکت شتابان برای تحقق شعار سال؛

تداوم پشتیبانی فولاد مبارکه از تولیدکنندگان پایین دستی صنعت فولاد در سال 1400

می توان گفت در 
سال 1400 مجموعه 

فولاد مبارکه یکی از 
پشتیبان های اصلی 
در تولید کشور بوده 

و چشم امید بسیاری 
از تولیدکنندگان 
پایین دستی در 

صنعت فولاد نیز به 
دستان توانمند این 
تولیدکننده بزرگ 

فولادی کشور خواهد 
بود

مجموعه فولاد مبارکه به عنوان یکی از بزرگترین گروه های صنعتی کشور، نقش پررنگی در محقق ساختن اهداف تعریف شده برای ایران اسلامی داشته و 
با تولید محصولات با کیفیت و مطابق با استانداردهای روز جهان در سال 1400، ضمن پشتیبانی از سایر صنایع وابسته برای تحقق شعار سال گام برخواهد 

داشت.

ســال ۱۴۰۰ از ســوی مقام 
معظم رهبری به عنوان سال 
»تولید، پشــتیبانی ها و مانع 
زدایی ها« نام گذاری شــده 
است. چرا که در سال گذشته 
که مزین به شعار جهش تولید 
بود، رشد در تولید تاحدودی 
محقق شــد اما باز هم در راســتای گام 
برداشتن در اقتصاد مقاومتی و خودکفایی 
کشور، لزوم تولید بیشتر و روزافزونتر وجود 
دارد و در این مسیر نیاز است که پشتیبانی 
لازم از تولیــد ، همچنین مانــع زدایی ها 

صورت پذیرد.

   مجموعه فولاد مبارکه جهش تولید 
را محقق کرد

یکی از صنایعی که در سال گذشته توانست 
جهش تولید را محقق کند، بخش معدن و 
صنایع معدنی از جمله فولاد کشــور بود. 
به این شــکل که در صنعت فولاد با تولید 
۳۰ میلیون تن فولاد، نه تنها نیاز کشــور 
به این فلز اســتراتژیک را حل کرد، بلکه 
توانســت مازاد تولید نزدیک به ۱۴ تا ۱5 
میلیون تن فــولاد را به ثبت برســاند. در 
این میان مجموعه فولاد مبارکه به عنوان 
بزرگترین تولیدکننده محصولات فولادی 
در منطقه خاور میانه و شمال افریقا نقش 
بزرگی در این زمینه داشت و توانست تولید 
۱۰میلیون تن فولاد خام را به ثبت برساند، 
اما نکته مهم در خصوص عملکرد شرکت 
فولاد مبارکه نوع فعالیت این شرکت است 
که همواره در جهت حمایت و پشتیبانی از 
صنایع پایین دستی و به ویژه بزرگ کشور 
همچون صنعت لوازم خانگی، خودروسازی، 
صنعت ساخت و ساز، صنعت نفت و گاز و...

تلاش کرده و توانســته است بخش قابل 
توجهــی از نیاز این صنایع بــه مواد اولیه 
مورد نیازشان را تامین کند و این اتفاق نیز 
با ثبت تولید ۷ میلیون تن تختال در سال 

۹۹ محقق شد.
رکوردهای پی درپی شرکت فولاد مبارکه 
در ســال ۹۹ و ادامه یافتن آن در روزهای 
نخستین سال ۱۴۰۰ را می توان به نوعی 
به عنوان پشتیبانی و مانع زدایی این گروه 

در بخش صنعت کشــور دانست. چراکه 
همواره یکــی از نیازهــای صنایع داخلی 
کشور، پشتیبانی از ســوی مسئولان در 
جهت تامین مواد اولیه آنها بوده است که 
این امر با کمک و همراهی شــرکت های 
بزرگ تولیدکننده همچون فولاد مبارکه 

محقق گشته است.

   تامین نیاز ۵0درصد از صنایع وابسته 
به فولاد

در واقع نوع عملکرد شرکت فولاد مبارکه و 
توانمندی برای تامین نیاز حدود 5۰ درصد 
از صنایع داخلی کشور، موجب شده تا این 
شــرکت به یکی از بهترین شاخص های 
صنعتی کشور تبدیل شود و حتی انتظار 
می رود این مجموعه بتواند به تنهایی نیاز 
کل کشــور را به تامین مواد اولیه فولادی 
تامین کنــد. بنابراین می تــوان گفت در 
ســال ۱۴۰۰ مجموعه فولاد مبارکه یکی 
از پشتیبان های اصلی در تولید کشور بوده 
و چشم امید بســیاری از تولیدکنندگان 
پایین دستی در صنعت فولاد نیز به دستان 
توانمند این تولیدکننــده بزرگ فولادی 

کشور خواهد بود.

   رفع موانع تولید، با همت فولادمردان 
محقق خواهد شد

اما در کنــار بحث تولید و پشــتیبانی ها، 
رفع موانع نیز از جمله موارد مهمی است 
که همواره از آن به عنوان یکی از نیازهای 
اساســی در صنعت یاد می شــود. امروزه 
در حوزه معدن و فــولاد، تامین مواد اولیه 
به ویژه ســنگ آهن به عنوان یک چالش 

اساســی بوده و در برخی موارد نیز کمبود 
این ماده معدنی منجر بــه کاهش تولید 
شده است. ورود شرکت فولاد مبارکه در 
حوزه معدن و تــلاش برای افزایش ذخایر 
ســنگ آهن گامی در جهت رفع این مانع 
بزرگ خواهد بود. چراکه به واسطه فعالیت 
شرکت فولاد مبارکه و زیرمجموعه های آن 
که در مجموع اشتغالزایی۳5۰ هزارنفری 
را به دنبال داشته، بسیاری از صنایع کشور 
همچون خودروســازی، لــوازم خانگی و 
ساخت و ساز و ... نیز با سهم اشتغالزایی بالا 
در کشور، نیازمند تامین مواد اولیه از جمله 
ورق فولادی هستند. این درحالی است که 
به واسطه تولید ورق های فولادی توسط 
فولاد مبارکه و خودکفایی در تولید بیشتر 
ورق هــای مصرفی در صنایــع، از خروج 
ســالانه ۸ میلیارد دلار برای واردات ورق 
از کشور جلوگیری شــده و گفته می شود 
با راه اندازی و تولید طرح های توســعه ای 
این ابر قدرت فولادی، به ویژه پروژه نورد 
گرم 2، نه تنها نیاز کشور به ورق به صورت 
کامل تامین می شــود، بلکــه می توان به 
فکر صادرات از مازاد تولید ورق در کشور 

نیز بود.

   سخن آخر...
به نظر می رسد هر اندازه که مسائل مرتبط 
با مجموعه فولادمبارکه در ســال ۱۴۰۰ 
مورد توجه قرار گیرد، در همان ابعاد منجر 
به توسعه کشور شده و اهداف تعریف شده 
برای پیشــبرد اقتصاد مقاومتــی و تکیه 
هرچه بیشــتر به اقتصاد غیر نفتی زودتر 

محقق می گردد.

اخبار اصفهان
گـــزارش
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بازار طلا و سکه 1400/1/28 ساعت 15:3

قیمت قبلیقیمت فروشقیمت سکه

سکه طرح 
10,720,00010,670,000قدیم

سکه طرح 
10,481,00010,378,000جدید

6,320,0006,270,000نیم سکه

3,945,0003,925,000ربع سکه

2245,0002262,000سکه گرمی

یک مثقال 
4,532,0004,509,000طلای 17 عیار

یک گرم طلای 
181,040,4001,026,900 عیار

طلای آب شده 
4,525,0004,510,000نقدی

یک گرم طلای 
241,393,8001,387,600 عیار

یکشنبه| 29 فروردین 1400| 18 آوریل 2021 | ۵ رمضان 1442 | سال سوم| شماره 7۵7|  صفحه اول

پروژه ساماندهی میدان امام حسین)ع(| تکمیل و ساماندهی میدان امام حسین )ع( در مرکز شهر اصفهان به بهره برداری رسید. این میدان تاریخی شهر 
با هفت هزار و 99۶ متر مربع مساحت حلقه اتصال بین چهارباغ عباسی، خیابان سپه و محور گردشگری دولتخانه صفوی است. | ایمنا

به روایت 
تصویر

آگهـى مزایـده عمومـى

روابط عمومى سازمان فرهنگى، اجتماعى و ورزشى شهردارى شاهین شهر 
شناسه: 1121411

سازمان فرهنگى، اجتماعى ورزشى شهردارى شاهین شهر در نظــر دارد به استناد مصوبه شماره 887/ش مورخ 
1399/05/13 و 3003/ش مورخ 1399/12/27 شوراى محترم اسلامى شاهین شهر موارد زیر را از طریق مزایده عمومى 

به صورت اجاره به اشخاص حقیقى یا حقوقى به مدت دو سال واگذار نماید. 
1- اجاره ماهانه واحد شماره 1 فرهنگسراى خانواده (نوبت اول) 
1- اجاره ماهانه واحد شماره 3 فرهنگسراى خانواده (نوبت دوم)

متقاضیان مى توانند تا آخر وقت ادارى روز سه شنبه مورخ 1400/02/07 براى د ریافت اسناد مزایده به امور قراردادهاى 
سازمان فرهنگى، اجتماعى ورزشى شهردارى شاهین شهر واقع در میدان فاطمیه، ساختمان نگارستان، طبقه چهارم 
مراجعه و تا پایان وقت ادارى روز چهارشنبه مورخ 1400/02/08 پیشنهادى خود را تحویل دبیرخانه حراست شهردارى 

شاهین شهر نمایند. 
سازمان در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادها مختار است. 

جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت shaahinshahr.ir مراجعه فرمایید. 

چاپ دوم

تجدید آگهى مزایـده
شهردارى حبیب آباد در نظر دارد  به استناد مصوبه شوراى اسلامى شهر نسبت 
فروش تعدادى از ساختمان تجارى واقع در خیابان شهید مطهرى و میدان شهید قاسم 
سلیمانى از طریق آگهى مزایده عمومى به افراد واجد شرایط اقدام نماید. از واجدین 
شرایط دعوت مى شود جهت کسب اطلاعات بیشتر و دریافت اسناد مزایده تا پایان 
وقت ادارى روز شنبه مورخ 1400/02/11 به امور مالى شهردارى حبیب آباد مراجعه 

نمایند. 
چاپ یک مرحله اى: یکشنبه 1400/01/29 

سید جواد لقمانى - شهردار حبیب آباد  112
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اقتصاد استان
02
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ادامه از صفحه یک
...  نمی توانیم منتظر واکسن داخلی 
در تابستان باشــیم و از شرکت های 
خصوصی خواســت تا برای واردات 
واکســن خارجی با دولت همکاری 
کننــد. وی گفــت شــرکت های 
خصوصــی راحت تــر می تواننــد 

واکسن ها را وارد کنند.
اما متاسفانه بخش خصوصی نیز از 
این جریان سر باز زده اند و آنطور که 
باید از طرح مذکور استقبال نکرده اند. 
یکی از اعضای اتــاق بازرگانی دلیل 
این امر را تاخیر در زمان  آن دانست و 
اعلام کرد ایران زمان را برای واردات 
واکسن کرونا از دست داد. کرمانپور 
مهم ترین چالش های خرید واکسن 
را جابه جایــی ارز و احتمال فروش 
واکســن در کشــور با وجود توزیع 
رایگان آن در کشورهای دیگر عنوان 

کرده بود.
یکی دیگر از اعضا اتاق بازرگانی نیز 
گفته دیگر واکســنی وجود ندارد تا 
بخش خصوصی بتواند خریداری کند! 
مستوفی گفته شرکت های خصوصی 
درصدد واردات واکسن کرونا هستند 
اما به دلیل کمبود واکسن کرونا در 
دنیا، تهیه آن سخت است و متاسفانه 
ما هیچگاه به موقع خطر را احساس 
و اقدام نکردیــم. تولیدکننده های 
واکسن کرونا در دنیا سفارش هایی 
که گرفتند، نتوانستند تحویل دهند. 
به طور مثال کانادا چند برابر نیاز خود 
واکسن کرونا ســفارش داده است 
درحالــی که هنوز نیاز خــود را هم 

نتوانسته تحویل بگیرد.
با توجه به اظهار نظــر های موجود 
بخش خصوصی براین باور است که 

دولت  بار کرونا نتوانست کشید ، قرعه 
واکسن به نام بخش خصوصی  زدند!

از ســوی دیگر گفته شــده واردات 
واکســن توســط بخش خصوصی 
منطقی نیست و احتمال تقلب وجود 
دارد. در شرایط فعلی، دشوار به نظر 
می رسد که بخش خصوصی بتواند 
در حوزه واردات گسترده واکسن به 
کشور کمک کند. واکسن موضوعی 
تخصصی است که با سلامت مردم 
ارتباط دارد و شرکت ها و افرادی باید 
به آن ورود کنند که تجربه و صلاحیت 
علمی لازم را داشته باشند؛ در غیر 
این صورت احتمال کلاهبرداری و 
دریافت کالای نامرغوب وجود دارد و 
قطعا در میان مشکلات فعلی ما دیگر 
به چنین مسائلی در ایران نیاز نداریم.

با توجه به مشــکلات اقتصادی در 
مورد انتقــال پول توســط دولت و 
همچنین مذاکــرات نا مطلوب بین 
کشور ما و برخی از کشور های تولید 
کننده واکسن ،دولت آخرین راه را 
واگذاری خرید واکسن کرونا به بخش 
خصوصی دانست اما واکسن کرونا 
شرایط خاصی برای خرید ، نگهداری 
و انتقال به کشــور نیاز دارد و خود 
دولت هم با تمام امکانات موجود به 
درستی نتوانسته آن را انجام دهد چه 
برســد به بخش خصوصی که هنوز 
نمی تواند مشکلات اســتفاده از ارز 

نیمایی را حل کند!

اقتصاد استان
02
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ذوب آهن تا نیمه نخست امسال درگیر بحران آب است
معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان با بیان اینکه به دلیل کمبود آب از ابتدای فروردین ماه دو نیروگاه ذوب 
آهن اصفهان متوقف و تولید برق این مجموعه به شدت کاهش یافته است، گفت: در پی کم آبی اختلالاتی 
در استفاده از کوره ها ایجاد شده است و پیش بینی می شود ذوب آهن اصفهان تا نیمه نخست امسال درگیر 
بحران آب باشد. مهرداد تولائیان در خصوص نامگذاری شعار امسال مقام معظم رهبری با عنوان »تولید؛ 

پشتیبانی ها، مانع زدایی ها«، اظهار کرد: بحث چالش تامین مواد اولیه در ذوب آهن کماکان پابرجاست و 
انتظار داریم مصوبه دولت در مورد اختصاص سهمیه مواد اولیه به ذوب آهن عملی شود و از سوی دیگر مجلس 

حمایت های لازم را انجام دهد تا ذوب آهن از این طریق بتواند حدود ۳۰ درصد سنگ آهن مورد نیاز خود را تامین 
کند. وی با بیان اینکه امسال ذوب آهن با سه کوره بلند فعالیت می کند و به تبع نیازهای این مجموعه صنعتی بیشتر از سال 

گذشته است، گفت: امیدواریم با تامین مواد اولیه مورد نیاز خود و مطابق با شعار سال، رکورد برنامه ریزی شده خود را محقق کنیم و لازم است 
در این بحث حمایت های لازم از ذوب آهن صورت گیرد.

معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان همچنین تداوم شیوع کرونا در کشور را چالش دیگر ذوب آهن عنوان کرد و افزود: پیش بینی می شود 
همانند سال گذشته، تا دو ماه آینده وضعیت کرونا اختلالاتی را در روند تولید و تامین مواد اولیه از معادن برای ذوب آهن ایجاد کند.

برگزار»بهار در بهار«  با محوریت اسماء الهی
معاون اجتماعی سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری اصفهان از اختصاص 
تابلوهای گالری شهری به اسماء الهی و برگزاری مسابقه »بهار در بهار« خبر داد. 
مرتضی رشیدی اظهار داشت: گالری تبلیغات شهری با بیش از ۳۰۰ تابلو شهری 
به عنوان یک ظرفیت تبلیغاتی متناسب با موضوعات روز جامعه طراحی شده که مورد استقبال و توجه 

شهروندان قرار می گیرد. وی گفت: معاونت اجتماعی سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری اصفهان 
همزمان با حلول ماه مبارک رمضان، تمام تابلوهای شهری را به طرح هایی با محوریت اسماء الهی اختصاص 

داده و  متناسب با نام و صفت باری تعالی، اشعاری از شاعران فارسی زبان از گذشته تاکنون نیز در پیام طرح ها نوشته 
شده است.  وی با اشاره به فضاسازی شهری به اسماء خداوند افزود: با توجه به فرارسیدن ماه رمضان ماه بهار قرآن و همزمانی 

آن با فصل بهار، مسابقه ای با عنوان  بهار در بهار  برنامه ریزی شده که شهروندان می توانند با مشاهده طرح های نصب شده در شهر و 
همچنین بارگذاری شده در شبکه های اجتماعی، با مراجعه به صفحه اینستاگرام isfahanfarhang  هر شب در این مسابقه شرکت کنند.

وی ادامه داد: هر شب یکی از اسماء خداوند و اشعار به نمایش گذاشته می شود که شهروندان می توانند با انتخاب مصراع دوم و تکمیل بیت در 
مسابقه شرکت کنند که هر شب به یک نفر به قید قرعه جایزه نقدی به ارزش 5 میلیون ریال اهداء خواهد شد.

فرزانه مستاجران
سرمقالـــــه
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 افتتاحیه ها در قالب های 
 رسانه ای ادامه دارد 
و در این راستا فردا 

بهره برداری از سامانه 
توسعه هوشمند ناوگان 

اتوبوسرانی و ارتقای 
سیستم پرداخت 

الکترونیکی افتتاح 
خواهد شد

 قدرت اله نــوروزی در 
ارتباط زنده رادیویی با 
برنامه »سلام اصفهان« 
اظهار کــرد: فردا پنجم 
ماه رمضان اســت و در 
این روز اتفــاق خاصی 
در سال 57 در اصفهان 
رخ داد و سالروز تجمع انقلابی مردم 
اصفهان به شــمار می رود، این روز و 
همچنین روز ارتــش را تبریک می 

گویم.
وی ادامه داد: متاسفانه شرایط کرونا 
در اصفهان تشــدید شده است که به 
همین دلیل شــهرداری تلاش کرده 
اســت، نهایت همکاری را با دانشگاه 

علوم پزشکی داشته باشد.
شــهردار اصفهــان افــزود: در این 
شــرایط درصــدد هســتیم یکصد 
تخــت بیمارســتانی را تهیــه و به 
بیمارستان های شــهر اهدا کنیم تا 
ظرفیت پذیرش بیمار در این روزهای 

سخت افزایش پیدا کند.

وی تصریح کــرد: در ایــن وضعیت 
کارکنان شــهرداری اصفهان هم در 
حال خدمت رسانی به مردم هستند و 
از این جا به همه آنها از جمله راهوران 
متــرو، نیروهای انتظامات شــهری، 
کارکنان پســماند، باغ رضوان، آتش 
نشــانان، نیروهای خدمات شهری، 
کنتــرل ترافیک همه مهندســان و 

مشاوران خسته نباشید می گویم.
نوروزی با بیان اینکه از سال گذشته 
شــهرداری افتتاحیه های هفتگی را 
آغاز کرد اما با توجه به شــرایط کرونا 
نمی توانیم سبک معمولی افتتاحیه ها 
را ادامه دهیم، اظهار کرد: با این وجود 

افتتاحیه ها در قالب های رســانه ای 
ادامه دارد و در این راســتا فردا بهره 
برداری از سامانه توســعه هوشمند 
ناوگان اتوبوسرانی و ارتقای سیستم 
پرداخت الکترونیکــی افتتاح خواهد 

شد.
وی افزود: این پروژه مشــارکتی و به 
روش "B. O. T" انجام شــده است 
و قابلیت های ارزشمندی در مدیریت 
خطوط اتوبوسرانی و خدمات هوشمند 
به مردم ارائه می کند؛ بــا این اقدام 
مردم می تواننــد برنامه ریزی آنلاین 
برای سفر داشته باشند، اصفهان کارت 
را آنلاین شارژ و حســاب شهروندی 

برای پرداخت های شهری ایجاد کنند.
شــهردار اصفهان گفــت: کل هزینه 
پروژه در مقطعی که مــا این طرح را 
شــروع کردیم 89 میلیارد تومان بود 
اما اکنــون ارزش بالایی دارد و دارای 
پشتوانه پنج ساله است؛ امیدواریم با 
این طرح سفر آرام و با خیال راحت در 
اصفهان از طریق ناوگان حمل و نقل 

عمومی برای مردم رقم بخورد.
وی افزود: امیدوارم با گذر از شــرایط 
کرونایی و با رعایت پروتکل ها، مانند 
گذشته اتوبوس های شهری اصفهان 
بتوانند روزانه بیش از 56۰ هزار نفر را 

جابجا کنند.

شهردار اصفهان خبر داد:  

بهره برداری از سامانه توسعه هوشمند ناوگان اتوبوسرانی

شــهردار اصفهان گفت: با توجه به تشــدید شــرایط 
کرونایی در اصفهان، شهرداری تلاش کرده است، نهایت 
همکاری را با دانشگاه علوم پزشــکی داشته باشد و در 
این راستا درصدد هســتیم یکصد تخت بیمارستانی به 

بیمارستان های شهر اصفهان اهدا کنیم.

      شهرداری اصفهان یکصد تخت به بیمارستان های شهر اهدا می کند

اخبار اصفهان
گـــزارش
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اکنون حدود ۷۵ درصد سد زاینده رود خالی است

 بحران  در سد
رئیس مشــترکین و درآمد شرکت آب 
منطقه ای اصفهان با اشــاره به اینکه ۷۵ 
درصد سد زاینده رود خالی است، گفت: 
با توجه به ذخیره مخزن سد زاینده رود به نظر می رسد برای 

تامین آب شرب دچار مشکل شویم. 

وی توصیه کرد: با توجه به اینکه مخزن سد زاینده رود حدود ۲۴ درصد 
آب دارد، صرفه جویی در بخش های شرب، بهداشت و صنعت ضروری 

است.
شــهرام نخعی در خصوص آخرین وضعیت آبی استان اصفهان، اظهار 
کرد: متاسفانه وضعیت بارش ها در سال آبی جاری اصلا مناسب نیست 
و پیش بینی های حداقلی هواشناسی به وقوع نپیوست، از سوی دیگر 
ذخیره قبلی آب از سال آبی گذشته هم در سد زاینده رود نداریم. وی با 
بیان اینکه امروز ذخیره سد زاینده رود ۳۲۰ میلیون مترمکعب است، 
گفت: ورودی سد زاینده رود 67 مترمکعب بر ثانیه و خروجی آن ۱8 
مترمکعب بر ثانیه است و اکنون حدود 75 درصد سد زاینده رود خالی 
است. این ذخیره نســبت به مدت مشابه سال گذشــته فاجعه است، 
با توجه به اینکه بــرای یک دوره آبی ۱۲ ماهــه نزدیک ۴۰۰ میلیون 
مترمکعب در سال مصرف آب شرب اصفهان با احتساب یزد و کاشان 
است. از ســوی دیگر بین ۱۰۰ تا ۱۲۰ میلیون مترمکعب نیاز صنعت 
استان است، همچنین برای نجات باغات استان در تابستان نیز نیازمند 

تحویل آب هستیم.

راه های دائمی کردن خطوط اعتباری 
همراه اول

متقاضیان می توانند با پرداخت مبلغ ۱00 هزار 
تومان جهت تبدیل خــط اعتباری به دائمی 

اقدام نمایند.

به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه اصفهان، کارشناس اداره مشتریان سیار 
در برنامه رادیویی چتر ارتباط با اعلام این مطلب،گفت: اگر مشترک اعتباری 
همراه اول هستید و به هر دلیل از جمله دریافت صورتحساب به جای تهیه شارژ 
مایل به تبدیل سیم کارت خود به دائمی هستید کافی است به فروشگاه های 
همراه اول، مراکز تلفن ثابت یا نمایندگی های همراه اول مراجعه کنید و بدون 
نیاز به خرید سیم کارت جدید، سیم کارت اعتباری فعلی خودتان را به دائمی 

تبدیل کنید.
شهین بهرامی در پاسخ به سوال یکی از مشتریان درخصوص بسته های اینترنتی 
اظهارکرد: قیمت بسته ها به علاوه 9٪ مالیات ارزش افزوده محاسبه می شود و 
چنان چه خط اعتباری باشد باید مبلغ مورد نیاز برای خریداری بسته به علاوه 
9٪ مالیات خط شارژ شود و در صورت دائمی بودن خط،نباید مبلغ بدهی میان 

دوره بیشتر از  6۰٪ ودیعه خط باشد.
وی افزود: کد دستوری برای لغو بسته اینترنت تمدید شده #8*۱۰۰* می باشد 
و در صورت خریداری نشدن بسته جدید،تعرفه مطابق اینترنت آزاد محاسبه 

می شود.
گفتنی است سامانه تلفنی ۳6۳6 برنامه رادیویی چترارتباط، خط ارتباطی بین 
مشترکین و مخابرات منطقه اصفهان می باشد و مشترکین می توانند به صورت 
شبانه روزی نظرات، پیشنهادات و سوالات خود را در سه بخش: تلفن ثابت، تلفن 

همراه واینترنت از طریق این سامانه مطرح نمایند.

تیتر یک

ارتباطـــات

اصفهان قطب ورزش کارگری کشور است    
رئیس هیئت ورزش کارگری استان اصفهان گفت: با توجه به صنایع و جمعیت زیاد کارگری که در استان اصفهان وجود دارد قطب ورزش کارگری کشور هستیم.

قاسم ستاری  اظهار کرد: باتوجه به صنایع عظیمی که در استان اصفهان وجود دارد، ظرفیت بسیار زیادی در عرصه ورزش کارگری ایجاد شده و این استان به عنوان 
قطب ورزش کارگری کشور معرفی شده است.

وی افزود: در حال حاضر ۴۰ رشته ورزشی در هیئت ورزشی کارگری استان اصفهان فعال است که بالغ بر ۱۰ هزار ورزشکار سازمان یافته را پوشش می دهد، عملکرد خوب ورزشکاران و 
برنامه هایی که داشتیم موجب شده تا برای 6 سال متمادی رتبه برتر کل کشور را در بین ۳۱ استان به خود اختصاص دهیم و علاوه بر آن در بین رشته های تحت پوشش هیئت، ورزشکاران 

اصفهانی در ۱۰ رشته ورزشی در کشور رتبه های برتر را کسب کردند.

ایسنا
خـــبــــر

انهدام باند سارقان وانت مزدا در اصفهان 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی اســتان از دســتگیری اعضای 
بانــد ۳ نفره ای که اقدام به ســرقت 5 دســتگاه خودروی وانــت مزدا کرده 
بودند خبر داد. ســرهنگ  حســین ترکیان  بیان داشــت: در پی وقوع چند 
فقره ســرقت خودروی وانت مزدا و شــکایت مال باختگان به پلیس موضوع 
در دســتور کار کارآگاهان اداره مبارزه با ســرقت پلیــس آگاهی فرماندهی 
انتظامی اســتان اصفهان قــرار گرفت.وی افــزود: با تلاش شــبانه روزی و 
پیگیری های مســتمر و اقدامات هوشــمندانه کارآگاهان مشخص شد این 
سرقت ها توســط باندی ۳ نفره از ســارقان ســابقه دارو غیر بومی صورت 
گرفته اســت.رئیس پلیــس آگاهی فرماندهــی انتظامی اســتان اصفهان 
خاطر نشان کرد: ســرانجام با رصد هوشمندانه ســارقان مخفیگاه این افراد 
 شناســایی و طی هماهنگی با مقام قضائی در یک عملیات ضربتی دستگیر

 شدند.

کشف 4 میلیارد اموال مسروقه از مخفیگاه سارق باغ ویلاها 
فرمانده انتظامي شهرستان گلپایگان از دستگیري سارق تجهیزات و اموال باغ 
ویلاهای خصوصی شهروندان و کشف ۴ میلیارد ریال اموال از مخفیگاه وی در 
عملیات کارآگاهان پلیس آگاهی این فرماندهی خبر داد. سرهنگ  علي سبحاني  
بیان داشت: در پي وقوع چندین فقره سرقت اموال شــهروندان از باغ ویلاهای 
خصوصی آنها موضوع شناسایی سارق یا سارقان با جدیت در دستور کار کارآگاهان 
پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی شهرستان گلپایگان قرار گرفت. وي افزود: با 
تلاش های شبانه روزی و انجام یک سری اقدامات هوشمندانه توسط کارآگاهان 
سرانجام هویت اصلی سارق و مخفیگاه وی مورد شناسایی قرار گرفته و ماموران 
طی هماهنگي با مقام قضائي وی را در یک عملیات ضربتی دستگیر و به یگان 
انتظامی منتقل کردند. فرمانده انتظامي شهرســتان گلپایگان از کشف مقادیر 
بسیار زیادی اموال مسروقه شامل لوازم مسی، سیم و کابل برق، چراغ های قدیمی، 

ژنراتور و موتوربرق، دستگاه تبدیل باطری به برق شهری و ... را کشف کردند.

جلوگیری از خروج غیر قانونی بیش از 5 تنُ مرغ زنده 
فرمانده انتظامی شهرســتان آران و بیدگل از توقیف یک دستگاه کامیون 
حامل 5 تنُ و 79۰ کیلو مرغ زنده به ارزش یک میلیارد ریال در عملیات ماموران 
این فرماندهی خبر داد. ســرهنگ  علی اصغر محمدی  بیان داشــت: ماموران 
کلانتری ۱۳ فرماندهی انتظامی شهرستان آران و بیدگل حین کنترل خودروهای 
عبوری در محور خروجی شهرستان به یک دستگاه خودروی کامیون ویژه حمل 
طیورمشکوک و آن را برای بررسی های بیشتر متوقف کردند.وی افزود: در بررسی 
های صورت گرفته مشخص شد راننده فاقد بارنامه و مجوز دامپزشکی برای بار خود 
است بلافاصله نسبت به توقیف خودرو و جلوگیری از خروج آن اقدام شد.فرمانده 
انتظامی شهرستان آران و بیدگل با بیان اینکه این در عملیات 5 تنُ و 79۰ کیلو 
مرغ زنده که ارزش آن برابر اعلام کارشناسان مربوطه یک میلیارد ریال برآورد شده 
کشف شد اظهار داشت: محموله مرغ های زنده مکشوفه با هماهنگی های قانونی 

به منظور کشتار به کشتارگاه شهرستان کاشان تحویل شد.

اعتراف به 24 فقره سرقت از پارکینگ آپارتمان ها 
فرمانده انتظامي شهرستان شاهین شــهر و میمه از دستگیري سارق اموال 
شــهروندان از پارکینگ منازل آپارتمانی آنها و اعتراف وی به ۲۴ فقره سرقت 
خبر داد. سرهنگ  علي صادقي  بیان داشــت:در پي وقوع چندین مورد سرقت 
اموال شــهروندان از پارکینگ منازل آپارتمانی آنها در شهرستان شاهین شهر 
رسیدگي به موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی فرماندهی انتظامي این 
شهرستان قرار گرفت.وي افزود: کارآگاهان پس از تحقیقات گسترده و انجام یک 
سری اقدامات هوشمندانه موفق شدند هویت فردی که اقدام به این گونه سرقت ها 
می کرد را بدست آورده و  طی هماهنگي با مقام قضائي او را در مخفیگاهش دستگیر 
کردند.فرمانده انتظامی شهرستان شاهین شهر و میمه  با اشاره به اعتراف متهم 
به ۲۴ فقره سرقت اموال شهروندان از پارکینگ منازل آپارتمانی آنها از تحویل وی 
به مرجع قضائی خبر داد و گفت: به شهروندان توصیه می کنیم نسبت به ورود و 

خروج افراد غریبه و مشکوک به داخل ساختمان مسکونی خود حساس باشند.

آیا پروازهای خارجی در فرودگاه شهید بهشتی اصفهان لغو شده است؟

1
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اخبار اصفهان
خـــبــــر

مدیرکل فرودگاه های استان اصفهان گفت: در حال حاضر از فرودگاه بین المللی شهید 
بهشتی  ماهانه حدود ۱۵۳۵ پرواز ورودی و خروجی در مسیرهای داخلی و حدود ۶۴ 

پرواز ورودی و خروجی در مسیرهای خارجی نشست و برخاست می کنند.

به گزارش خبرگزاری تسنیم از  اصفهان، حسن امجدی با اشاره به تشدید نظارت ها مبنی بر رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی در فرودگاه شهید بهشتی اصفهان اظهار داشت: با توجه به قرمز شدن 
وضعیت شــهر اصفهان و آغاز موج چهارم کرونا و همچنین به منظور حفظ سلامت مسافران و 
کارکنان، نظارت ها بر اجرای هر چه بهتر دستورالعمل های بهداشتی ابلاغ شده از سوی ستاد ملی و 

استانی مقابله با کرونا در فرودگاه بین المللی شهید بهشتی اصفهان بیشتر شده است.
وی ادامه داد: فرودگاه شهید بهشتی در اعمال تمامی دستورالعمل ها و شیوه نامه های بهداشتی 
از ابتدای شــیوع ویروس کرونا در حوزه هوایی و خدمات فرودگاهی پیش قدم بوده، به گونه ای 
که در ورودی  ترمینال ها و اماکن فرودگاهی غربالگری حرارتی انجام، از ورود افراد فاقد ماسک به 
ترمینال های پرواز و اماکن فرودگاهی جلوگیری و محیط ترمینال ها، تجهیزات فرودگاهی و اماکن 
عملیاتی و اداری به صورت مستمر ضدعفونی و میکروب زدایی می شوند. مدیرکل فرودگاه های 
استان اصفهان پیرامون کنترل سابقه بیماری مسافران و مراجعان به ویروس کرونا تصریح کرد: 
سوابق ابتلای مسافران پیش از دریافت کارت پرواز و سوابق ابتلای مراجعه کنندگان قبل از ورود 
به ساختمان مرکزی اداره کل مورد بررسی قرار می گیرد. این در حالی است که نظارت ها مبنی بر 

ضدعفونی هواپیماها و همچنین تجهیزات حاضر در رمپ پروازی و نیز رعایت ظرفیت مجاز پذیرش 
مسافر توسط شرکت های هواپیمایی به میزان 6۰ درصد، شدت بیشتری پیدا کرده است.

وی افزود: اداره کل فرودگاه های استان اصفهان با نصب پمپ های اتوماتیک ضدعفونی کننده دست 
در ترمینال ها و اماکن فرودگاهی، توزیع رایگان وسایل حفاظت فردی همانند ماسک و ضدعفونی 
کننده دست در میان پرسنل و ارگان های نظامی و انتظامی حاضر در فرودگاه و تجهیز کانترهای 
احراز هویت و پذیرش مســافر به شیشه های محافظ، نقش به ســزایی در جهت حفظ سلامتی 
کارکنان و همچنین جلوگیری از شیوع ویروس کرونا داشته است. امجدی درباره لغو و یا ابطال 
پروازهای خارجی فرودگاه شهید بهشتی اصفهان بیان کرد: در حال حاضر تنها تورهای گردشگری 
به مقصد ترکیه لغو شده و از آنجایی که لغو و یا ابطال پروازهای بین المللی در ستاد ملی مقابله با 
کرونا تصمیم گیری می شود، تا بدین لحظه هیچ گونه دستورالعملی مبنی بر لغو و یا ابطال پروازهای 
خارجی از سوی سازمان هواپیمایی کشوری به فرودگاه اصفهان ابلاغ نشده است. این در حالی بوده 
که تا اطلاع ثانوی به طور مستقیم و غیرمستقیم ورود مسافر از کشورهای دارای ویروس کرونای 
انگلیسی ممنوع بوده و این امر تنها با تایید وزارت خارجه و همچنین با رعایت کامل پروتکل های 
بهداشتی صورت می گیرد، در حالی که از مسافران کشورهای پرخطر در زمان ورود به فرودگاه تست 
پی.سی.آر گرفته می شود. وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر از فرودگاه بین المللی شهید بهشتی 
اصفهان ماهانه حدود ۱5۳5 پرواز ورودی و خروجی در مسیرهای داخلی  و همچنین حدود 6۴ 
پرواز ورودی و خروجی در مسیرهای دوحه، استانبول و کویت )باری( نشست و برخاست می کنند.

اخبار اصفهان
خـــبــــر



مردانی: ظرفیت بیمارستان ها کامل شده، وضعیت فاجعه 
است

 عضو کمیته علمی ســتاد ملی مقابله با کرونا هشدار داد: وضعیت شیوع کرونا در کشور 
فاجعه آمیز است، همه تخت های کرونایی بیمارستانها پر است و آمار مرگ و میر به شدت 

رو به افزایش است، تنها راه تعطیلی کامل و در خانه ماندن مردم است.
مسعود مردانی افزود: متاســفانه روند رو به تزاید بیماری کووید۱۹ در کشور چشمگیر 
اســت، موارد جدید مبتلا به ویروس کرونا به میزان خیلی زیادی بیشــتر شده و موارد 
بستری و مرگ و میر به سرعت و روز به روز رو به افزایش است و تقریبا همه تخت های 

بیمارستانی و »آی سی یو« های کرونا پر است.
وی درباره رنگ بندی سیاه کرونایی گفت: رنگ ســیاه در رنگ بندی کرونایی شهرها 
تعریف نشده و اگر یک نفر چنین صحبتی را کرد نباید دیگران آن را تکرار کنند و به آن 
دامن بزنند، وزیر بهداشت هم اعلام کرد که رنگ بندی سیاه نداریم اما می توانیم بگوییم 

وضعیت بسیاری از شهرهای کشور فوق قرمز و بسیار بسیار خطرناک و فاجعه آمیز است.
مرگ های کرونا افزایش می یابد

عضو کمیته علمی ستاد ملی کرونا ادامه داد: با توجه به وضعیت کنونی و شواهد موجود 
میزان مرگ و میر کرونا در روزها و هفته های آینده از میزان فعلی هم به مراتب بیشتر می 
شود و واقعا وضعیت بسیار خطرناکی است. وقتی تخت های »آی سی یو« بیمارستانها 
پر می شود معنای آن این است که تعداد بیماران با حال وخیم زیاد شده و از بین کسانی 
که لوله تراشه برای تنفس مصنوعی به حلقشــان می گذارند حدود ۸۰ درصد فوت می 

کنند و این یعنی فاجعه.
وی گفت: تنها راه عبور از این وضعیت حاد و خطرناک این اســت که به جز توصیه های 
قبلی مبنی بر فاصله گذاری و استفاده از ماسک باید هر چه سریعتر تعطیلی کامل اجرا 

شود و همه مردم در خانه بمانند. امیدوارم مسئولان این مساله را جدی بگیرند.
مردانی افزود: امیدوارم هیچ کس در این شــرایط بحرانی به کرونا مبتلا نشود و اگر شد 
به بستری و تخت بیمارســتانی نیاز پیدا نکند و گر نه بیچاره می شود. مردم و مسئولان 

شاید تا زمانی که مرگ بیماران را از نزدیک نبینند به 
وخامت اوضاع پی نبرند، از همه می خواهم برای اینکه 
به چنین وضعیتی گرفتار نشــوید، در خانه بمانید، 
تعطیلی را اجرا و رعایت کنید، از دورهمی ها به هر 
شــکل جدا خودداری کنید و افرادی که در معرض 

خطر هستند اگر به هر واکسن دسترسی پیدا کردند 
سریعا واکسن بزنند.

فوق تخصص بیماری های عفونی ادامــه داد: با توجه به 
وخامت اوضاع، اکنون زمان انتخاب واکسن نیست، برخی افراد 

می پرسند فلان واکســن را بزنیم یا نزنیم. زمان این حرفها نیست هر واکسنی 
که در اختیار افراد قرار دادند بزنند، کســی که واکسن بزند حتی اگر عوارض مختصری 
 هم داشــته باشــد اما دیگر نمی میرد و امکان ناقل بودن این افراد نیز به حداقل ممکن 

می رسد.
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۴ نشانه خطرناک کرونا 
برای افرادی که علائم 

سرماخوردگی دارند
 این هفتــه در اوج پیــک چهارم 
شیوع کرونا در کشــور به سر می 
بریم اما اگر هشیار و مراقب باشیم 
می توانیم این پیک را به سلامت از 
سربگذارنیم. قطعا اولین و بهترین 
راه پیشگیری از ابتلا به کرونا ماندن 

در خانه است.
چنانچه با وجود ماندن در خانه و 
رعایت پروتکل های بهداشتی باز 
هم علائم سرماخوردگی – ریزش 
بینی، بدن درد، بی حالی، سردرد 
و تب – داشتید باید به سرعت خود 
را از ســایر افراد خانواده جدا کرده 
و ضمن آغــاز درمان های معمول 
سرماخوردگی ، یک قرنطینه سفت 
و سخت خانگی را رعایت کنید.طی 
مدتی که در قرنطینه به سر می برید 
باید به نشانه های هشدار دهنده ای 
که می تواند حاکی از ابتلای شما به 
کرونا باشد بسیار حساس باشید و 
چنانچه این نشانه ها در شما بروز 
کرد به سرعت خود را به پزشک و 

مراکز درمانی معرفی کنید.
حسین کرمان پورپزشک اوژانس 
با تقسیم دوره های بیماری کرونا 
به  فاز ســرماخوردگی، فاز ریوی 
و فاز التهابی ، اظهار کرد: در حال 
حاضر در وضعیتی هســتیم که 
هرفردی علائم ســرماخوردگی 
دارد که معمولا با بدن درد، آبریزش 
بینی، سردرد و… شروع می شود، 
باید بنا را بر ایــن بگذارد که کرونا 
گرفته اســت. در اولین اقدام لازم 
است خونسردی خود را حفظ کرده 
و در گام اول خود را در خانه قرنطینه 
کند، مایعات بخورد و اگر چهار تا 
پنج علائم هشدار را پیدا کرد، در آن 
مرحله باید به پزشک مراجعه کند.

هشــدار۱؛ تبی که قطع نمی 
شود

کرمان پور در تشریح علائم هشدار 
کرونا به ایسنا گفته است: یکی از 
علائم هشــدار تب سرکش است. 
تبی که علی رغم مصــرف دارو و 

بدن شویی کنترل نشود.
هشدار ۲؛ افزایش تعداد تنفس 

در دقیقه
دومین علامت هشــدار کرونا این 
است که تنفس مختل شود. به این 
معنی که بیمار دچار تند تنفسی 
شود و تعداد تنفس در دقیقه بیشتر 
از ۲۷ عدد شده و به مرز ۳۰ تا برسد 
و افزایش یابد. تنفس را فرد دیگری 
در حالت استراحت باید در بیمار 
اندازه گیری کند. اگر تعداد تنفس 
در دقیقه نزدیک ۲۸ تا بود و بیشتر 
می شد، بیمار باید به مرکز درمانی و 

پزشک مراجعه کند.
هشــدار 3؛ تیره شدن لب و 

زیرناخن ها
سومین علامت هشدار این است 
که لب، انگشــتان، زیــر ناخن ها 
حالت تیرگی پیدا کند که ناشی از 
کاهش اکسیژن است. اگر در خانه 
پالس اکسی متری دارند، اگر ساعت 
به ساعت میزان اشــباع اکسیژن 
خودن شان از ۹۶ به پایین می آید و 
به زیر ۹۱ رسید، دیگر محل رجوع 

به پزشک است.
هشــدار ۴؛ بالا رفتن ضربان 

قلب و فشار خون
اگر فشــار خون فرد قبلا ۱۲ روی 
۱۰ یا ۱۲ روی هشــت بوده، اما به 
تدریج ۱۳ روی هشت یا ۱۴ روی ۹ 
می شود و بالا می رود، باید به پزشک 
مراجعه و وضعیت فرد بررسی شود.

شایان ذکر اســت بنا به گفته این 
متخصص اوژانس خوددرمانی به 
افرادی که این علائــم را دارند، به 
هیچ وجه توصیه نمی شود و باید 
به سرعت به مراکز درمانی مراجعه 

کنند.

سلامت
گزارش

ISFAHAN
N E W S

رئیسی گفت: امیدواریم در تیر ماه، ۲ واکسن تولید داخل در سبد 
واکسیناسیون عمومی قرار گیرد.

امیدواریم ظرف یک 
هفته تا ۱0 روز آینده 

واکسیناسیون فاز اول 
شامل کادر بهداشت 

و درمان، گروهی از 
بیماران صعب العلاج، 

بیماران سرطانی 
و افراد در خانه 

سالمندان را بتوانیم 
به اتمام برسانیم  و از 

اواسط اردیبهشت 
ماه وارد فاز دوم 

واکسیناسیون شویم.

مهر
گزارش

ISFAHAN
N E W S

علیرضا رئیســی سخنگوی 
ستاد ملی مقابله با کرونادر 
حاشیه شــصت و پنجمین 
جلسه ســتاد ملی مقابله با 
کرونا، گفت: امروز بحث های 
مختلفی در جلسه مطرح شد 
اما محور این بحث ها بررسی 
وضعیت ایران و دنیا بود و بویژه مباحث 
مهمی پیرامون واکســن شکل گرفت و 
مروری بر میزان واکسیناسیون و تولید و 

وارادت آن داشتیم.
رئیســی بیان کــرد: همــه با نــگاه به 
اطرافیانمان می بینیم کــه یک یا دو نفر 
به بیماری  کرونا مبتلا هستند و این نشان 
دهنده بالا بودن سرعت گسترش بیماری 
است باید و مراقبت های شدیدی صورت 
گیرد. همانطور که می دانید محدودیت ها 
تا آخر این هفته تمدید شد و نیاز است در 
شهرهای قرمز و نارنجی نکات بهداشتی به 

دقت رعایت شود.
 علی رغم اعمال محدودیت ها، در بسیاری 
از شــهر ها و استان ها دســتورالعمل ها 
رعایت نمی شود اگرچه نسبت به دو هفته 
پیش شرایط بهتر شــده است اما خیلی 
راضی کننده نیســت و میانگین رعایت 
دستورالعمل ها در کشــور ۵/۵۸ درصد 
است و دستگاه های مســئول باید رصد 
کنند و با متخلفان برخورد قاطعانه کنند 
و دستگاه های دولتی باید مسئولانه عمل 

کنند و به پای کار بیایند.
در شــهر های قرمز ۷۱ درصد نقض 

تردد داریم
رئیسی گفت: در شهر های قرمز ۷۱ درصد 
نقض تردد داریم که مربوط به ۶ اســتان  
اصفهان، البرز، همدان، فارس، همدان و 
آذربایجان شرقی است و مردم این استان 
ها باید نــکات را رعایت کنند و از ســایر 
استان ها به این ۶ اســتان ورود صورت 

گرفته است.
وی افزود:  ۷۳ درصد نقــض ترددها در 

شــهر های نارنجی مربوط به استان های 
اصفهان، البرز، فارس، همدان، مازندران 
و خوزستان اســت.۶۶ درصد نقض تردد 
شبانه در  ۶ استان تهران، خراسان رضوی، 

البرز، اصفهان، گیلان و فارس است.
وی بیــان کــرد:  ۳۸ درصد مســافران 
وارد شده و ۴۴ درصد مســافران خارج 
شــده اتباع خارجی بودند و ۶ استان در 
اعمال محدودیت ها و قانون خوب عمل 
کردند و ۷۰ درصد اعمال قانون و اجرای 
محدودیت ها شــامل تذکر ها و پلمب ها 
مربوط به ۶ اســتان خوزستان، مرکزی، 
یزد، آذربایجان شرقی، لرستان و گیلان 

بوده است.
رنگبنــدی شــهرها دوشــنبه 

بروزرسانی می شود
رئیســی گفت: در حال حاضر ۲۵۷ شهر 
قرمز، ۱۲۹ شــهر نارنجی، ۵۱ شهر زرد، 
۱۱ شهر آبی داریم که این آمار دوشنبه 

بروزرسانی می شود.
وی بیان کرد: در شرایط فعلی هیچ راهی 
جز رعایت دقیق دستورالعمل ها نداریم و 
برگزاری مهمانی، دورهمی ها و تجمع در 

فضا های سربسته بسیار خطرناک است.
سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا  گفت: 
امسال به دلیل شرایط  کرونایی نمی توان 
افطاری دادن را به شرایط کل عادی انجام 

داد و اگر مردم می خواهند افطاری بدهند، 
به صــورت بیرون بر باشــد و به صورت 

خشک تحویل نیازمندان داده شود.
آخرین خبرها از واکسن های ایرانی کرونا

وی افــزود: خوشــبختانه تولید داخلی 
واکســن به مراحل خوبی رسیده است. 
واکســن شــفافارمد یا همان واکســن 
کووایران برکت در آســتانه ورود به فاز 
ســوم قرار دارد و اگر فاز سوم با موفقیت 
به اتمام برســد ما می توانیم دیگر از این 
شرکت ها واکسیناسیون را به طور کامل 
دریافت کنیم و واکسیناســیون سریع را 

انجام دهیم.
رئیسی ادامه داد: واکسن موسسه رازی 
در آستانه ورود به فاز دو است و واکسنی 
که وزارت دفاع به اسم »میلاد دارو نور« 
تولید می کند در آستانه ورود به فاز دوم 
اســت. همچنین واکسن تولید مشترک 
انستیتو پاســتور با کوبا در آستانه ورود 
به فاز سه است. واکســن سیناژن هم در 
مرحله اخذ تاییدیه کمیته بالینی است . 
این خبر خوبی اســت که نشان دهنده 
مراحل امیدوار کننده واکسن تولید داخل 
است و اگر ســازمان غذا و دارو تاییدیه 
لازم را بر اساس کارآزمایی بالینی بدهد. 
امیدواریم حداقل یک یا دو واکسن ساز از 
تیرماه به صورت انبوه واکسن در اختیار 

ما قرار بدهند.
واردات حــدود ۱.۹ میلیــون دوز 

واکسن کرونا به ایران
وی با اشاره به آمار واکسن های وارداتی 
به ایران گفت: تاکنون حدود ۴۲۰ هزار 
دوز واکسن از روســیه، ۶۵۰ هزار دوز از 
کشور چین، ۱۲۵ هزار دوز از هندوستان 
دریافت کردیم که البته قرار بود ما از این 
کشــور ۵۰۰ هزار دوز واکســن بگیریم 
که تاکنــون ۱۲۵ هــزار دز تحویل داده 
شده است  و از کشــور کره جنوبی حدود 
۷۰۰ هزار دوز واکسن واکسن آسترازنکا  
تحویل گرفتیم و در مجموع یک میلیون 
و ۸۹۵ هزار دز واکسن در اختیار ما قرار 

گرفته است.
پایان واکسیناسیون فاز اول کرونا تا 

۱0 روز آینده 
رئیسی گفت: چون واکســن ها دو دزی 
تزریق می شــود تاکنون واکسیناسیون 
قریب به ۵۰۰ هزار نفــر را انجام داده ایم 
و امیدواریم ظرف یک هفتــه تا ۱۰ روز 
آینده واکسیناسیون فاز اول شامل کادر 
بهداشــت و درمان، گروهــی از بیماران 
صعب العلاج، بیماران سرطانی و افراد در 
خانه سالمندان را بتوانیم به اتمام برسانیم  
و از اواسط اردیبهشــت ماه وارد فاز دوم 

واکسیناسیون شویم.

 سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا خبر داد:

آغاز واکسیناسیون عمومی با واکسن های داخلی از تیرماه
 دمنوشی که قند خونتان را در ماه رمضان

 تنظیم می کند
 انیســون یا بادیان رومی یکی از بهترین گیاهانی اســت که به درمان بسیاری از 
مشــکلات معده کمک می کند؛ به گونه ای که مطالعات اخیر نشان داده است که 
نوشــیدنی آن یکی از بهترین درمان ها برای مشکلات گوارشــی است.پزشکان 
نوشیدن انیسون را بعد از افطار در ماه رمضان توصیه می کنند، زیرا به تسریع هضم 
غذا کمک کرده و از زخم معده جلوگیری می کند.مطالعات اخیر نشان داده است که 
دانه های بادیان رومی و ترکیبات آن دارای خواص ضد میکروبی قدرتمندی هستند 
که از عفونت جلوگیری کرده و از رشد قارچ ها و باکتری ها جلوگیری می کنند.یک 
مطالعه تأیید کرد که دانه های بادیان رومی و روغن اساسی آن به ویژه در برابر برخی 
از گونه های قارچ، از جمله مخمر ها و درماتوفیت ها، نوعی قارچ که می تواند باعث 
بیماری های جدی پوستی شود، مؤثر هستند.برخی تحقیقات نشان می دهد که 
آنتول موجود در این دانه ها ممکن است سطح قند خون را به ویژه در زمان افطاری 
در ماه مبارک رمضان کنترل کند.در یک مطالعه ۴۵ روزه بر روی موش های دیابتی، 
آنتول با تغییر در سطح چندین آنزیم اصلی به کاهش قند خون کمک کرد و عملکرد 

سلول های لوزالمعده را که انسولین تولید می کنند، تقویت کرد.

تغذیه نوجوانان روزه دار چگونه باشد؟
مدیر کل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، در ارتباط با تغذیه نوجوانان روزه 
دار در ماه مبارک رمضان نکاتی را متذکر شد. زهرا عبداللهی، با اشاره به توصیه های 
تغذیه ای روزه داری در شرایط خاص و گروه های ویژه، افزود: نوجوانانی که به سن 
تکلیف رسیده و توان جسمی کامل دارند و به عبارت دیگر وزن و قد متناسب با سن 
خود را دارند، بر اساس تکلیف دینی باید با رعایت نکاتی روزه کامل بگیرند.وی با بیان 
اینکه نوجوانان هنگام روزه داری از مصرف زیاد مواد قندی و شیرین در وعده سحری 
اجتناب کنند چون مصرف این مواد سبب افت قند خون شده و توانایی یادگیری 
آنها را در طول روز کاهش می دهد، اظهار کرد: نوجوانانی که سال نخست روزه داری 
را آغاز می کنند به علت گذراندن دوران رشد به توجهات بیشتری نیاز دارند. رعایت 
تنوع و تعادل در استفاده از تمامی گروه های غذایی بسیار مهم و ضروری است؛ منابع 
خوب پروتئینی )انواع گوشت، ماهی، تخم مرغ و حبوبات( باید در برنامه غذایی آنها 
گنجانده شود.عبداللهی ادامه داد: همچنین والدین باید از دریافت کافی گروه شیر 
و لبنیات در این افراد مطمئن شــوند؛ نوجوانان علاقه خاصی به خوردن انواع هله 
هوله ها و مواد غذایی کم ارزش دارند که فقط پر کننده معده هستند که در ایام روزه 
داری نباید مصرف شوند.مدیر کل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت تاکید 
کرد: این گروه سنی از منابع غذایی آهن و روی، ویتامین A و ویتامین B12 از جمله 
انواع گوشت، حبوبات، تخم مرغ، شیر و لبنیات، انواع خشکبار و مغزها که در رشد و 

خونسازی نقش دارند، در ایام روزه داری به مقدار کافی مصرف کنند.

 این بیماران هرگز روزه نگیرند
متخصص بیماری های قلب و عروق گفت: در بیماران با نارسایی شدید قلبی 
و ضعف عضله قلب با توجه به نیاز به مصرف متعادل آب و تعدد داروهای 
قلبی با فواصل کوتاه مصرف، توصیه به روزه داری نمی شود.دکتر »لطف الله 
فیضی برناجی«  افزود: بیمارانی که در سال های قبل عمل جراحی باز عروق 
کرونر انجام داده و یا اســتنت )فنر عروقی( تعبیه کرده اند، در صورتی که 
نارسایی شدید قلبی نداشته باشــند، منعی در جهت گرفتن روزه ندارند.

وی اضافه کرد: بدیهی است که این افراد هم باید از خوردن غذاهای حاوی 
کلسترول بالا و پرحجم و نیز نمک زیاد و استفاده از دخانیات پرهیز کنند.

متخصص بیماری های قلب و عروق گفت: در بیماران مبتلا به فشار خون، 
در صورت مصرف منظم داروها هنگام سحر و افطار و کنترل فشار خون، 
ضمن توصیه به لزوم کاهــش وزن و ورزش منظم مانند پیاده روی روزانه 
به مدت روزانه ۳۰ دقیقه و حداقل پنج روز در هفته و پرهیز از دخانیات و 

استرس، روزه داری می تواند اثرات مفید فراوانی داشته باشد.
وی افزود: به این افراد توصیه می شود که حتی المقدور با مشورت با پزشک 
خود داروهای طولانی اثر مصرف کنند.فیضی برناجی همچنین گفت: در 
بیماران با ســابقه آریتمی )نامنظمی ضربان( کم خطر در صورت کنترل 

ضربان و مصرف داروهای طولانی اثر، روزه داری منعی ندارد.

گزارش

سبک زندگی

 

علت و درمان انواع بیماری های کف پا
پا یک ساختار قوی است که از ۲6 استخوان، 33 مفصل و بیش از صد 
عضله، رباط و تاندون تشکیل شده است کف پا همچنین دارای برخی 
از مناطق بافتی منحصر به فرد مانند فاشیای پلانتار و پدهای چربی 
است که پشتیبانی ثانویه را فراهم می کند و به عنوان ضربه گیر عمل می کند. بسیاری از موارد 

می توانند باعث درد کف پا شوند اما بیشترین علت آن ضربه، آسیب و بیماری است.
عارضه های کف پا

عارضه هایی که در هر نقطه در کف پا رخ می دهند.
درد انگشت پا،درد جلوی پا،درد میانه پا،درد پاشنه پا،درد قوس و پایین پا،درد انگشت،

میخچه و پینه
میخچه و پینه لایه های ضخیم شده پوست هستند، که در اثر تحریک ایجاد می شوند. میخچه معمولاً 
مخروطی شکل است و دارای مرکز برجسته می باشد که رو به داخل است. این مرکز برجسته می تواند به 
پوست نازک زیر خود فشار وارد کند و باعث درد شدید شود. میخچه ممکن است روی انگشتان پا یا بین 
آنها باشد. میخچه های نرم می توانند بین انگشتان پا ایجاد شوند و با رطوبت ناشی از عرق، نرم می مانند. 
پینه در قسمت پایین کف پا ایجاد می شود. میخچه و پینه در نتیجه اصطکاک انگشتان پا به هم یا مالش 

روی کفش ایجاد می شوند. پینه می تواند در هر جای پا ایجاد شود.
بورسیت انگشت پا

بورسیت التهاب کیسه های پر از مایعات است که از مفاصل انگشت پا، اغلب انگشت شست پا محافظت 
می کنند. بورسیت می تواند در اثر تحریک ناشی از مالش اتفاق بیفتد.

ناخن های فرو رفته در گوشت پا
ناخن های فرو رفته در گوشت پا می توانند روی هر انگشت پا ایجاد شوند. روی انگشت شست پا شایع تر 
هستند، و می توانند ناشی از کفش های تنگ یا نامناسب باشند. ناخن های فرو رفته در گوشت فشار زیادی 
به بیرون انگشت شست پا وارد می کنند. اصلاح نامناسب ناخن پا نیز می تواند منجر به بدتر شدن شرایط 

شود. مشکلات دیگری که می توانند منجر به ناخن های فرو رفته در گوشت پا شوند عبارتند از:آسیب به 
انگشت پا،یک ساختار غیرمعمول کف پا،کرار ضربه روی ناخن پا در کفش در هنگام ورزش با ضربه زیاد 
،پینه پا،پینه یک تورم دردناک است. این عارضه ناشی از حرکت انگشت شست به سمت انگشت کوچک 

پا است. 
انگشت چکشی

انگشت چکشی نوعی تغییر شکل مفصل انگشت پا است. این عارضه می تواند باعث انقباض تاندون های 
انگشت پا شود و انگشت پا را به شکل چکش یا مانند پنجه سفت می کند.

درد قسمت جلوی کف پا
نوروم

نوروم زمانی رخ می دهد که عصب یا بافت اطراف آن بزرگ و ملتهب شود. یکی از علائم این عارضه سوزش 
یا سوزن سوزن شدن است. علائم دیگر گرفتگی عضلات ناحیه جلوی کف پا است. این عارضه می تواند 
توسط موارد زیر ایجاد شود:کفش های تنگ و نامناسب،آسیب، به ویژه کوبیدن کف پا،آرتروز،ساختار 

استخوانی غیرمعمول
مورتون نوروم زمانی است که استخوان های متاتارس در انگشتان پا میانی عصبی را که بین آنها قرار دارد 

تحت فشار قرار می دهند. 
درد شست پا ) سزاموئیدیت(

سزاموئیدیت درد زیر انگشت بزرگ پا، درد استخون انگشت شست پا است. استخوان ها و بافت  های اطراف 
کنجد ممکن است ملتهب و تحریک شوند. این عارضه بیشتر در افرادی رخ می دهد که فعالیت های با ضربه 

زیاد مانند رقص باله و دویدن انجام می دهند.
متاتارسالژی،درد در قسمت میانی کف پا

سندرم کانال تارسال
این عارضه ممکن است ناشی از آسیب دیدگی مچ پا، مانند پیچ خوردگی یا شکستگی باشد. 

پرونیشن بیش از حد
درد پاشنه پا

پاشنه بزرگترین استخوان کف پا است. درد پاشنه پا شایعترین مشکل کف پا است. این عارضه ممکن است 
در قسمت جلو، عقب یا پایین پاشنه پا رخ دهد.

شکستگی استرسی
شکستگی استرسی می تواند در پاشنه پا اتفاق بیفتد. این عارضه در اثر استفاده بیش از حد در هنگام 

ورزش های سنگین مانند دویدن ایجاد می شود. 
فاسئیت پلانتار

فاسئیت پلانتار از پارگی های کوچک و التهاب در ساختارهای رباط مانند که از پاشنه پا تا قسمت توپی 
شکل پا کشیده می شوند ایجاد می شــود. از قوس کف پا پشتیبانی می کند و به عنوان ضربه گیر عمل 

می کند.
خار پاشنه

خار پاشنه، رشد استخوانی است که از پایین استخوان پاشنه بیرون می زند.
درد قوس و قسمت پایین کف پا

کف پای صاف
صافی کف پا، عدم وجود قوس در کف پا است. این عارضه اغلب ارثی است. همچنین ممکن است قوس 
کف پا با افزایش سن از بین برود. به این عارضه اختلال عملکرد تاندون تیبیال خلفی )PTTD( نیز گفته 

می شود. برخی از افراد ممکن است با این مورد مشکلی نداشته باشند.
قوسهای زیاد غیر عادی در کف پا

قوس بیش از حد زیاد می تواند باعث ایجاد مشکلاتی شود. به این عارضه کاووس نیز گفته می شود، اما 
نسبت به کف پای صاف نادر است.

jamesclear.com :منبع

پریسا جمدی
مترجم

لزوم برخورد با 
سوءاستفاده کنندگان 

از واکسن پاکبانان
وزیر بهداشت به رئیس دانشکده علوم 
پزشکی آبادان، دستور داد با سوء استفاده 
کنندگان از تزریق واکســن بــه پاکبانان 

در آبادان برخورد شود. ســعید نمکی، گفت: 
متأسفانه با خبر شــدیم که بعضی از مدیران 
و کارمندان منتسب به شــهرداری آبادان در 
راستای تخصیص سهمیه واکسن به پاکبانان 
از این حرکت خــدا پســندانه و خیرخواهانه 
برای گروهی که در معرض شــدید آلودگی با 
پســماندهای آلوده قرار دارند، سو استفاده و 

واکسن تزریق نموده اند.

وی افــزود: این در حالی اســت کــه تاکنون 
مسئولین ارشــد وزارتخانه که مســتمراً در 
بازدیدهــای میدانی در معــرض گرفتاری با 
ویروس هســتند و به عنوان گروه اولویت دار 
پزشکی حق استفاده از واکسیناسیون را دارند 
به نفع نیازمنــدان دیگر، از ایــن حق قانونی، 
شرعی و عرفی خود گذشــتند گروهی که در 
اولویت های ســوم و چهارم می باشند چنین 

سوءاستفاده ای نموده اند.وزیر بهداشت تاکید 
کرد: ضروری اســت در اســرع وقت، معاون 
بهداشــتی و مدیران ناظر بر اجــرای برنامه 
ایمن سازی در اســرع وقت عزل گردند.نمکی 
ادامه داد: تمامی کسانی که عامداً با این رفتار 
غیرمنصفانه و سوءاستفاده همراهی کرده اند و 
کسانی که به نحو ناشایست و ناعادلانه واکسینه 

شده اند، به مراجع قانونی معرفی شوند.
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Iran’s Ministry of Industry, Mining 
and Trade’s data show that 
167 trillion rials (nearly $3.97 
billion) has been paid to small 
and medium-sized enterprises 
(SMEs) and semi-finished 
industrial projects with an over 60 
percent physical progress during 
the previous Iranian calendar 
year (ended on March 20).
The mentioned payments 
were made in the form of bank 
loans paid to 5,044 projects and 
production units, IRIB reported.
As reported, about 15,182 
manufacturing units and semi-

finished projects with physical 
progress of over 60 percent in 
31 provinces and free zones had 
registered to receive facilities in 
the previous year.
Back in November 2020, the 
Industry, Mining, and Trade 
Ministry had announced that 
51.48 trillion rials (over 
$1.225 billion) had been paid 
to production units as part of a 
program for supporting domestic 
production during the first seven 
months of the previous Iranian 
calendar year (March 20-October 
21, 2020).

India 
reaffirms 
commitment 
to develop 
Chabahar
Indian Minister 
of State for Ports, 
Shipping and 
W a t e r w a y s 
has reaffirmed 
commitment to 
develop southern 
Iranian strategic port 
of Chabahar.
Mansukh Mandaviya 
made the remarks in 
a meeting with Iran’s 
Ambassador to New 
Delhi Ali Chegini.
The two officials 
exchanged views 
about capacities to 
develop cooperation 
in ports.
The Indian minister 
pointed to good 
historical relations 
between New Delhi 
and Tehran, and 
welcomed further 
cooperation at the 
present time through 
Chabahar Port.
Chabahar with its 
important strategic 
position is the 
main center for 
development. The 
port plays a key role in 
the exchange of goods 
among Central Asian 
states, according to 
Iranian officials.s
India is determined 
to fulfill its 
commitments to 
develop Chabahar 
Port, Mandaviya said.
The Indian minister 
described Chabahar 
Port as a better way 
to transit goods to 
Afghanistan and 
Central Asian states 
as well.
He then welcomed 
operation of shipping 
lines between Indian 
ports and Chabahar 
to transport 
passengers.
Mandaviya expressed 
willingness to lead an 
Indian delegation 
to Chabahar Port 
in the near future 
to get the Indian 
businesspersons 
and entrepreneurs 
familiarized with this 
strategic port.
Chabahar Port with 
10 million tons 
capacity of loading 
and unloading is an 
important port in 
southern Iran and 
north of Sea of Oman, 
Director-General of 
Ports and Maritime 
Organization of the 
southeastern Iranian 
province of Sistan-
Baluchestan Behrooz 
Aqaei said in March.
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Ali Jeddi said that 
the relation with 
those companies 
which left Iran 
after the U.S. 
sanctions will not 
be like before and 

Majlis will not get past it 
easily and it will not let all 
concessions be awarded 
to them without getting 
required guarantees.
On the condition of return 
of foreign companies 
which left the country 
during the sanctions, he 
said that the behavior of 
statesmen and Majlis with 
those companies will not 
be like before and it is not 
acceptable that they find 
again Iran as a consuming 
market and whenever 
they like they can go and 
return.
He added that the 
commission is working 
on taking proper strategy 
for dealing them and the 
related ministries will 
be also urged to have 

proper decision because 
removal of sanctions is 
predictable.
Jeddi said that after the 
JCPOA, those companies 
made hype for return to 
Iran market but as soon 
as the U.S. left the JCPOA, 
they left Iran market.
"The home appliances 
sector is very important 
because during the 
sanctions the country 
almost became self-
sufficient and if this 
industry is left alone, then 
Korean, Chinese or other 
foreign products would 
dominate the market."
He also said if in the 
vehicle sector there is 
no proper management, 
foreign cars may flood 
into the country and it 

will harm the domestic 
production, reiterating 
that using foreign 
capacity should not harm 
domestic production.
Jeddi then pointed to the 
activities of Chinese and 
Russian companies and 
said those companies 
have voiced readiness 
for financing projects in 
Iran, adding that some 
European countries 
have also said are ready 
to sign with Iran similar 
contracts like Iran’s with 
China. He reiterated 
that there should be 
different dealing between 
those countries which 
continued to cooperate 
during the sanctions with 
those which left.
He said French car-

makers Renault and 
Peugeot created 
headaches for the country 
when they left due to the 
sanctions and it will not 
be ignored.On the rise in 
prices and the probable 
surge in prices, he said 
he does not believe the 
country is facing with 
the wave of rising prices 
but some events are 
happening which are 
effective on the prices, 
adding that if these events 
are positive and sanctions 
are removed, definitely 
the prices will be balanced 
and even they may fall but 
if there is no agreement on 
the JCPOA, it may lead to a 
wave of rise in prices and 
the market is waiting for it 
to show its response.

Chabahar FTZ flagbearer 
of development in Makran 
coasts
A look into the efforts made during the past eight 
years shows that how the Makran coasts turned 
into a center for both manufacturing sector and 
trade, while it was only trade hub in the past.
Makran or Mokran is a coastal area in 
southeastern Iran and southern area of Sistan-o-
Baluchestan province, which has 300 kilometers 
of water border and 1,100 kilometers of land 
border. It bounds from north to Khorasan 
province and Afghanistan, from west to Kerman 
province, from south to Oman Sea and from east 
to Pakistan.
Makran region is the best ocean side coast of the 
country and has the most moderate weather 
in southern Iran. The Makran coasts enjoy a 
unique situation for transit of commodities, trade 
investment, industrial development and tourism 
industry.
The Chabahar Free Trade-Industrial Zone (CFZ) 
is one of the seven free trade zones of Iran, which 
has been developed in vicinity of Chabahar city 
and along the coasts of Oman Sea for more than 
two decades.
The Supreme Leader of the Islamic Revolution 
Ayatollah Seyyed Ali Khamenei has attached 
importance to the development of Makran 
coasts and President Hassan Rouhani has 
underlined the need for developing the region; 
so, the government established a railway in the 
area in order to turn Iran into the destination of 
investment, economic and transit operations in 
the West Asia region.
Steel and petrochemical industries in Makran
The development of infrastructure for production 
in the nearest point to sea and ocean has 
promoted Iranian and foreign investors to invest 
in Chabahar. The establishment project of Makran 
Steel Complex is under construction.
According to Director General of Chabahar Free 
Trade Zone Organization Abdul Rahim Kordi, 
a contract worth 130 million euros has been 
signed for investment in the first phase of the steel 
complex.
Kordi noted that the construction operation of a 
steel complex with the capacity of producing 10 
million tons will be initiated with an investment 
of 7 billion euros in the near future.
He further said that the construction of Chabahar 
petrochemical complex with the capacity of 
producing 20 million tons began in 2015.
Paving the ground for sustainable employment
Mohammad Hodaie, deputy chairman of the 
Chabahar Freed Trade Zone Organization for 
economic and investment affairs, told IRNA that 
some 2,555 job opportunities have been created 
in the area except for steel and petrochemical 
projects from 2015 to 2020.
The region can provide more than 15,000 people 
with the job opportunities in different sectors of 
aquaculture.
Abdul Rahim Kordi described the Chabahar 
Freed Trade Zone as a gem for national economic 
development, calling for the increase of 
investment in Makran coasts.
The Chabahar Freed Trade Zone Organization 
plans to go ahead with its infrastructure projects, 
develop economic and investment agenda, 
increase public revenue, create sustainable 
employment, regulate labor and commodity 
market, strengthen active presence in regional 
and global markets, boost production and export 
of industrial goods as well as providing people 
with training and tourism services.

Deputy Head of Commission on Industries 
and Mines of Majlis says Chinese and 
Russian companies have announced their 
readiness for financing projects in Iran, 
reiterating that those companies which 
left the country after the U.S. sanctions will 
not be allowed to easily enter Iran’s market.

EU are ready to sign similar contracts 
like Iran’s with China; Official
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Setting up border markets 
with Iran, on Pakistan 
agenda: Minister
 Setting up border markets with Iran is on 
Pakistan's agenda, Pakistani radio said on 
Saturday quoting Pakistani Minister for 
Defence Production.
Zobaida Jalal, talking to a delegation of 
local elders in Turbat city of south western 
Balochistan province said the border markets 
would prove to be major step to strengthen 
bilateral trade.
The second official border crossing opened 
between Iran and Pakistan in December last 
year at Rimdan-Gabd with the presence of Iran's 
Minister of Roads and Urban Development 

Mohammad Eslami, and Pakistan’s Minister 
of Defense production Zobaida Jalal and other 
officials.
Following this important event, the Pakistani 
Minister said the opening of the second official 
border is a new beginning to strengthen ties 
with Iran.
She added that a new Pishin-Mand cross-
border gateway would also be opened and 
Pakistan has also identified four other crossing 
points along the Iranian border so gradually 
these will also be opened.
Minister for Defence Production Zobaida Jalal 
during the meeting with Baloch elders said 
that steps would be taken to provide relief 
to the residents of Pak-Iran border areas of 
Balochistan.
She added currently the government is 

acquiring the land for establishment border 
market at the places adjacent to the border 
corridors of Gabad area.
Zobaida Jalal said with the establishment of 
the Border Market, people of the border areas 
would avail trade facilities in a legal manner.
She said Prime Minister Imran Khan has 
approved the Southern Balochistan Package to 
alleviate the sense of deprivation of the people 
of the area and provide basic infrastructure 
facilities to them
The Foreign Ministers of Iran and Pakistan have 
met on the sidelines of International Heart of 
Asia Conference in Dushanbe, Tajikistan on 
March 30 to discuss the latest developments 
in bilateral relations and stressed the need to 
increase bilateral trade, economic cooperation 
and the development of border markets.

they left Iran 
market.
"The home 
appliances sector 
is very important 
because during 
the sanctions the 
country almost 
became self-
sufficient and if 
this industry is 
left alone, then 
Korean, Chinese 
or other foreign 
products would 
dominate the 
market."

Nearly $4b paid to SMEs, semi-finished 
projects in a year



Natanz incident 
took place in 
a part of the 
e l e c t r i c i t y 
d i s t r i b u t i o n 
network of 
Shahid Ahmadi 

Roshan facility in Natanz,  
a uranium enrichment 
center located in the 
city of the same name in 
Iran’s central province of 
Isfahan.
In his reaction to the 
incident that occurred 
in Natanz Nuclear 
Site,  Atomic Energy 
Organization of Iran 
(AEOI) Chief Ali-Akbar 
Salehi said that Iran 
reserves the right to act 
against perpetrators of the 
Natanz incident.
Iran says it reserves the 
right to give the proper 
response to the Zionist 
regime’s act of sabotage in 
the nuclear facility at the 
right time and right place.
To know more about the 
issue, we reached out to 
Richard Anderson Falk, 
American professor 
emeritus of international 
law at Princeton 
University.
Following is the text of our 
interview with him:
In your view, who is behind 
Natanz sabotage?
At this point, we have only 
the uncontested reports 
that Israel is responsible, 
having virtually confessed 
as much. Apparently, Israel 

used Mossad to carry out 
the attack on the Natanz 
underground nuclear 
enrichment facility 
on April 10, 2021. The 
attack came only a day 
after new more advanced 
centrifuges began 
operating at Natanz. The 
attack took the form of a 
major explosion 65 meters 
below the ground.
What purposes are behind 
this sabotage?
On the basis of 
circumstantial evidence, 
contrary to the posture 
taken by Israel that the 
Natanz incident was 
directed at slowing 
Iran race to the nuclear 
weapons threshold, I 
believe the attack had 
as its primary purpose, 
a provocation designed 
to escalate tensions 
between Iran and 
Israel and encourage 
the U.S. to stick with 
the Trump approach to 
relations with Iran. More 
immediately, the attack 
is sure to complicate 

current efforts in Vienna 
to create the conditions 
leading to the resumption 
of U.S. participation in 
JCPOA through direct 
negotiations. As is widely 
understood, Iran has 
been demanding that 
its compliance with 
JCPOA depends upon an 
American commitment to 
terminate the sanctions 
imposed during the Trump 
presidency in conjunction 
with its unilateral U.S. 
withdrawal from the 
nuclear agreement in 
2018.
Iranian officials believe 
that the International 
Atomic Energy Agency 
and JCPOA parties should 
clarify their stances and 
condemn this sabotage, as 
it's been done while Iran 
has been trying to revive 
the agreement in Vienna. 
What do you think?
I do believe that if an 
investigation confirms 
Israeli responsibility 
for the Natanz attack it 
should be condemned by 

the International Atomic 
Energy Agency and by 
the parties to JCPOA (that 
is, the five Permanent 
Members of the Security 
Council and Germany). 
Such a step would be a 
major step toward the 
depoliticalization of 
regional tensions and offer 
some hope that the current 
crisis atmosphere can be 
overcome. What is being 
called ‘the shadow war’ 
between Israel and Iran 
is dangerous and every 
effort should be made to 
end it. It also should be 
acknowledged as widely 
as possible that Israel has 
the main responsibility 
for recourse to this 
surge of war-mongering 
propaganda and acts of 
aggression that violate 
international law and 
the UN Charter. The UN 
should stop watching 
such dangerous and 
unlawful events in a spirit 
of silent detachment, 
and take its own Charter 
responsibilities seriously.

Iran’s UN Envoy Decries 
Abuse of WMD Regimes
 Iran’s ambassador to the United Nations criticized 
the UN Security Council for the "politicization and 
abuse" of non-proliferation and disarmament 
regimes on the weapons of mass destruction 
(WMDs).
Speaking at an informal meeting of the UNSC on 
Friday, Majid Takht Ravanchi stressed that the only 
“absolute guarantee” against the use of the WMDs 
is to eliminate them all and to ensure that they 
will never be developed, a “noble objective” that 
clearly demonstrates the “inherent value” of non-
proliferation and disarmament regimes.
“Nevertheless, the authority of such regimes and 
the credibility of relevant international institutions 
have seriously been challenged and undermined 
in the past decades, ironically in most cases, not by 
those seeking to develop WMDs but by those who 
have abused non-proliferation regimes to advance 
their own interests,” he added.
The ambassador also pointed to some examples that 
prove the dual approach adopted by the Western 
member states of the UNSC regarding the WMD and 
non-proliferation and disarmament regimes.
He said the UNSC was “dead silent” when Iraq’s 
former dictator, Saddam Hussain, killed thousands 
of Iranian and Iraqi citizens by using chemical 
weapons during the Iran–Iraq War in the 1980s, 
Press TV reported.
“It was the case when Iraq was invaded by Western 
countries based on completely false WMD-related 
claims. The Council is again silent when Syria has 
been under extreme pressure in recent years 
because certain powers are abusing the Chemical 
Weapons Convention (CWC) and the Organization 
for the Prohibition of Chemical Weapons (OPCW) to 
advance their illegitimate interests in that country,” 
he added.
Takht Ravanchi also said Iran, likewise, was put 
under unprecedented UN sanctions until 2016 
just because certain Western powers, under the 
so-called proliferation concerns, accused Iran 
of seeking nuclear weapons, while Tehran has 
repeatedly said that it only pursues a peaceful 
nuclear program.
Nevertheless, Israel, which has already developed 
all types of WMDs and refused to join international 
treaties prohibiting such deadly weapons, is not 
held accountable by the UNSC since it is shielded by 
the United States, he added.

UN should stop watching unlawful 
events: Falk

Referring to the responsibility of Israel in the 
Natanz incident, Richard Falk said that the UN 
should stop watching such unlawful events in 
a spirit of silent detachment, and take its own 
Charter responsibilities seriously.
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Iran’s reaction to interventionist 
remarks by Arab League, GCC
Iran's Foreign Ministry spokesman reacted to 
interventionist and irresponsible remarks by officials of 
the Arab League and the Persian Gulf Cooperation Council 
(GCC).
In a statement, Saeed Khatibzadeh highlighted the 
destructive role of a handful of countries, and said, “These 
imprudent and irresponsible comments are part of their 
anti-Iran remarks."
“These statements are not aimed at calling for cooperation; 
rather, they seek to disrupt the trend of technical talks in 
Vienna,” he said.

“The secretaries general of these institutions should know 
that Iran is a member of the International Atomic Energy 
Agency (IAEA) and all of Iran’s nuclear activities are 
monitored by the safeguards programs of this agency,” said 
the spokesman.
“Naturally, the development of this program (Iran’s nuclear 
program) will continue in line with the Islamic Republic 
of Iran’s legitimate rights and national interests aimed at 
meeting peaceful needs,” he added.
“These entities had better avoid turning a blind eye to the 
existing realities and, instead, focus their concerns on 
parties violating the 2015 nuclear deal and UN Security 
Council Resolution 2231,” he said.

Khatibzadeh urged secretaries 
general of these institutions 
to turn their attention to the 
military and illegal nuclear 
activities of the Israeli regime 
and pay due regard to the 
dangers posed by the hundreds 
of nuclear warheads of this 
regime and Israel’s refusal to join the 
Nuclear Non-Proliferation Treaty (NPT) 
as the biggest threat to regional peace, stability and 
security rather than getting on board with Israel when it 
comes to constantly levelling accusations against Iran.

I do believe that if 
an investigation 
confirms Israeli 
responsibility 
for the Natanz 
attack it should 
be condemned by 
the International 
Atomic Energy 
Agency and by the 
parties to JCPOA
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Biden says 
Iranian 
enrichment to 
60% unhelpful, 
but glad about 
talks
U.S. President Joe 
Biden on Friday called 
Iran's enrichment of 
uranium to 60% purity 
unhelpful but said he 
is pleased Tehran is 
still in indirect talks 
with Washington 
about both countries 
resuming compliance 
with the 2015 Iranian 
nuclear deal.
Iran on Friday said it 
had begun enriching 
uranium to 60%, its 
highest level ever and 
a step closer to the 
90% that is weapons 
grade, at its Natanz 
plant, where an 
explosion occurred 
earlier this week that 
Tehran blamed on 
Israel.
"We do not support 
and do not think it's 
at all helpful that Iran 
is saying it's going 
to move to enrich to 
60 percent," Biden 
told reporters in 
Washington during a 
joint news conference 
with Japanese Prime 
Minister Yoshihide 
Suga.
"We are, though, 
nonetheless pleased 
that Iran has 
continued to agree to 
engage in discussions 
- indirect discussions 
- with us and with our 
partners on how we 
move forward and 
what is needed to 
allow us to move back 
into the (nuclear deal) 
... without us making 
concessions that we 
are just not willing to 
make," Biden added.
Iran had in recent 
months already raised 
enrichment to 20% 
purity, a level at which 
uranium is considered 
to be highly enriched 
and a significant step 
toward weapons-
grade.
A 2015 deal with 
world powers to 
rein in Iran's nuclear 
ambitions in return for 
the lifting of sanctions 
had capped the level 
of purity at 3.67%. 
Iran denies seeking a 
nuclear weapon.
"We are producing 
about 9 grams of 60% 
enriched uranium an 
hour," Ali Akbar Salehi, 
head of the Atomic 
Energy Organization 
of Iran, told state 
television.
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In a worthless and showy act, the European Union imposed 
sanctions on eight commanders and noble Iranian officials. 
Union leaders have imposed the sanctions because of what 
has been called "human rights abuses in Iran.
" Europe falsely claims to defend human rights. The union has 
boycotted those who have fought and defeated terrorism in 
Syria and Iraq for years. It is recalled that ISIL and al-Qaeda 
were created and developed with the support of the United 
States and Europe.
The European Union (EU) has imposed sanctions on a number 
of people who have fought against drug traffickers for many 
years. Through sacrifice and martyrdom, they prevented 
drugs from entering Europe.
European utilitarian countries such as Britain, France and 
Germany, which have turned a blind eye to Saudi Arabia's 
inhumane crimes against the Yemeni people due to the sale 
of weapons to Saudi rulers at high prices, today falsely claim 
to be human rights defenders. These countries, which are 
allied with the Zionist regime in the massacre of defenseless 
Palestinians in Gaza and the West Bank, and which support 
a country like France that committed crimes by blinding the 
demonstrators, are now open to defending human rights.
According to historical documents, no country has committed 
more crimes against the people of other countries as Britain 
and France. The French committed genocide many times in 
Africa, especially in Algeria. When confronted by the Algerian 

opposition, French troops built a lake of oil and threw large 
crowds of men, women and children into the lake and set it 
on fire. In India, the British detained about 6,000 anti-British 
demonstrators in a garden and then shot them all. Can these 
criminals claim rights?
Today, human rights in Western societies, including Europe, 
face serious challenges in theoretical and behavioral 
dimensions, and European society is on the path of 
degeneration from a civilized society to a savage society. 
In Europe, under the pretext of the originality of freedom, 
the human sterilization and anti-infertility movement has 
been activated and those who sterilize themselves are being 
rewarded. However, with the sterilization of human beings, 
human beings will no longer be born to have the right to defend 
themselves.
Europe promotes and encourages same-sex marriage in 
support of "freedom of marriage". In this way, a human being is 
no longer born who needs to defend his rights. The prevalence 
of incest after the age of 16, which is completely contrary to 
human nature and the teachings of the divine prophets, is 
another European sedition and a clear violation of human 
nature.
Today, the Islamic world is in a serious civilizational challenge 
with Europe. There is no doubt that Islam is the source of the 
defense of human rights, and what is being said in the West is 
not only human rights but also anti-human dignity.

Disclosure 
of human rights violations by 

Westerners, including the United States and Europe, 
the introduction of Western human rights as one of the 
components of the decline of morality and the explanation of 
the principles of Islamic human rights are important issues 
for research.
In addition, the judiciary and the Ministry of Foreign Affairs, 
which must perform their official duties to condemn human 
rights violations in the West, scholars, academics, and 
researchers must also introduce Islamic human rights and 
critique human rights in the West. Come to the square and 
play a role in defending humanity in this civilization challenge.
Undoubtedly, undermining and exposing the ugliness of the 
principles of liberal democracy can lead to the creation of 
a new Islamic civilization, which is the ultimate goal of the 
Islamic Revolution.

News

How Europe can defend human rights? 



Leader Urges Iranian Army to Boost Preparedness
 Leader of the Islamic Revolution Ayatollah Seyed Ali Khamenei called on the Iranian Army to 
enhance preparedness for operations as much as necessary.
Ayatollah Khamenei, commander-in-chief of the Iranian Armed Forces, sent a message to Army 
Commander Major General Abdolrahim Mousavi on Saturday in commemoration of the Army 
and the Ground Force Day.In the message, the Leader sent regards to all “dear staff members 
of the Army and their honorable families”.“Today, the Army is at the scene and prepared to 
carry out operations. Keep enhancing this preparedness to the required level and play a 
role,” Ayatollah Khamenei told the Army chief.In remarks in April 2018, Ayatollah Khamenei 
commended Major General Mousavi for his emphasis on unity among all Iranian Armed Forces, 
describing such a stance as a sign of the commander’s executive intelligence.

 Iraqi sources reported 
that elements of the ISIL 
terrorist organization 
blew up an oil well in 
Kirkuk province.
A security source told 
the Baghdad Today news 
agency that members 
of the ISIL terrorist 
organization had blown 
up 'no. 105' oil well in Bai 
Hassan oilfield in Kirkuk 
province.
Referring to the location 
of the oil well near the 
city of Al-Dabbas in the 
northwest of the province, 
the source further said 
that the well was under the 
protection of the residents 
of the area.
The report also states 
that security forces are 
investigating.
Details of the damage or 
casualties caused by the 
blast have not yet been 
released.

CALL TO PRAYER TIME IN ISFAHAN

WEATHER
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Morning call to prayer : 
05:04:38   
Noon call to prayer : 
13:02:38  
Evening call to prayer: 
19:53:21  
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ISIL blows up 
oil well in Iraq's 
Kirkuk: report
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Sajjad Haider Rizvi, Executive Director of 
Indus Foundation for Human Development 
leading the delegation met with Director 
Khana-e-Farhang Jafar Ronas in Lahore on 
Saturday.
They decided to develop cultural, 
educational and tourism ties and renew 
sisterhood agreements of Lahore with 
Isfahan and Mashhad.
Haidar Rizvi said that this NGO can work 
in the field of educational cooperation 
between the two neighboring countries 
within the framework of the ECO 
Memorandum of Understanding.
Rizvi pointed to the importance of the 
activities of Iranian Khana-e-Farhang 
in introducing rich Iranian culture and 
civilization to the people of Pakistan.
He noted although information technology 
and cyberspace in the last 20 years has 
grown dramatically in Pakistani society but 
this has not been able to properly bring the 
nations of Iran and Pakistan closer together 
as Muslim and neighboring countries.

He added that skilled experts and 
researchers working with the Indus 
Foundation, can accelerate cooperation of 
the higher education institutions, including 
universities and cultural institutions of the 
two countries, and ultimately strengthen 
and grow people-to-people relationships.
Rizvi pointed to the common cultural, 
historical and civilizational heritage 
between Lahore, the capital of Punjab 
province with great cities of Isfahan and 
Mashhad.
He added there is a great potential for 
cultural, educational, tourism and artistic 
exchanges between Lahore and the two 
cities of Isfahan and Mashhad.
Jafar Ronas announced the readiness of 
Khana-e-Farhang in cooperation with the 
Indus Foundation to revive the sisterhood 
agreements within the framework of the 
ECO Cultural Institute.
He said that in the first step, communication 
will be established with the international 
departments of the three municipalities.  
The Indus Foundatioon-governmental 
organization working in the field of 
human resource management. One of the 
foundation's goals is to provide educational 
facilities and cun is a nltural services to 
Pakistani citizens and to pave the way for 
expanding relations with neighboring 
countries.

"Today’s prompt, absolutely precise and 
tough response by Russia to a yet another 
package of US sanctions, is a solid proof that 
the Americans had missed )their goal), that 
all their insinuations have no grounds and 
that our country has no need to give any 
explanations to the Americans," Kosachev 
wrote on his Facebook page on Friday, TASS 
reported.
"They can search for reasons to substantiate 
their paranoia wherever they want, but they 
won’t find it at our place, because there is 
none. We are 100% sure that we are right, 
because we know the truth. And the truth is 
our strength," the senator added.
In his words, all anti-Russian US policies in 
recent years were based on "assumptions, 
where the highest degree of certainty is 
reflected by the notorious ‘highly likely.’"
US President Joe Biden on Thursday signed 
an executive order imposing anti-Russian 
sanctions. Thus, US companies cannot buy 
Russian debt securities issues by the Central 
Bank, the National Welfare Fund or the finance 
ministry after June 14, 2021. Sanctions 

were slapped on 16 legal entities and 16 
individuals allegedly involved in meddling 
with the US elections. Eight individuals and 
legal entities were blacklisted for operation 
in Crimea. Apart from that, the United States 
is expelling ten Russian diplomats from 
the Russian embassy in Washington, with 
"representatives of Russian intelligence 
services" among them, as the US side claims.
On Friday, Kremlin Spokesman Dmitry 
Peskov said that Yuri Ushakov, the Russian 
presidential aide, briefed US Ambassador in 
Moscow John Sullivan on Russia’s response 
measures to the new round of US sanctions. In 
particular, Russian Foreign Minister Sergey 
Lavrov explained that the US ambassador 
was advised to leave for Washington for 
consultations. Russia will expel ten US 
diplomats and launch a procedure than stops 
the practice of hiring citizens of Russia and 
third countries by the US diplomatic missions 
in Russia.
Apart from that, the Foreign Ministry 
announced that Russia bars entry for eight 
"incumbent and former US high-ranking 
officials and figures, who have been involved 
in working out and implementing the anti-
Russian policy." Among them are the US 
attorney general, the FBI director, the director 
of National Intelligence, the Secretary of 
Homeland Security and the director of the 
Federal Bureau of Prisons.

Lahore, Iranian cities to renew agreements on 
sister city

Russia Gave Prompt, Precise, Tough Response to 
US Sanctions: Senator

Moscow’s prompt and tough response to US sanctions 
proves that all of Washington’s restrictions are aimless 
and baseless, the Russian Federation Council Deputy 
Speaker Konstantin Kosachev said.

A delegation of Pakistan’s Indus Foundation and Director 
of Iran’s Cultural Center in eastern city of Lahore have 
decided to renew Sister City agreements of Lahore with 
Mashhad and Isfahan.

"They can search 
for reasons to 
substantiate 
their paranoia 
wherever they 
want, but they 
won’t find it 
at our place, 
because there 
is none. We are 
%100 sure that 
we are right, 
because we 
know the truth. 
And the truth is 
our strength," the 
senator added.

He added there is 
a great potential 
for cultural, 
educational, 
tourism and 
artistic exchanges 
between Lahore 
and the two cities 
of Isfahan and 
Mashhad.

President: Lifestyle 
needs major shift to 
contain COVID-19
 President Hassan Rouhani saaid 
on Saturday that lifestyle needs 
major shift to contain COVID-19 
pandemic.
He made the remarks in a meeting 
of the national headquarters for 
the fight against the coronavirus 
disease.
The president said that the virus 
Iran is facing today is 70% more 

contagious than the virus which 
initially broke out in Wuhan, 
China.  
Rouhani referred to a recent 
report by the World Health 
Organization (WHO) which said 
the situation has exacerbated 
over the past two months to 
become very worrying so that 
the countries which used to have 
less difficulty, now face a lot of 
problems.  
“I have talked to the leaders of 
some nearby countries. All of 

them are facing a new wave of 
spreading.”     
It is not enough to observe one 
single protocol, rather all the 
health protocols have to be taken 
into account as a whole, the 
president said, adding that major 
change in the lifestyle is needed.
Noting that the waves of the virus 
in Iran have not been heavier than 
the waves in other countries, he 
said that observing the protocols 
is 90 percent effective to contain 
the pandemic.

 Zarif Urges 
Taliban to Engage 
in Diplomatic 
Process for Peace in 
Afghanistan
Foreign Minister of Iran Mohammad 
Javad Zarif rejected the Taliban’s 
idea of reviving an Islamic emirate 
in Afghanistan, urging them to 
engage in an inclusive diplomatic 
process to achieve “broad-based” 
peace in that country.

Speaking at a panel discussion 
session of Raisina Conference on 
Friday, Zarif elaborated on Iran’s 
stance on efforts to restore peace 
to Afghanistan and Tehran’s 
negotiations with the Taliban over 
the role the group needs to play in 
the diplomatic process.
Besides its own national security 
concerns, Zarif said, Iran held talks 
with the Taliban to convince the 
group that “there is a need for a 
broad-based, inclusive peace in 
Afghanistan, and that the Taliban 

should a part of that peace” instead 
of attempting to “control” the 
process.
He also ruled out the possibility for 
the Taliban to implement its plan 
for reviving the “Islamic Emirate” 
of the 1990s in Afghanistan, saying 
that plan is no longer viable since 
the country has gone through a lot of 
changes over the past two decades 
and moved toward a democratic 
system of government thanks to the 
efforts of the Kabul government and 
the Afghan people.



دولت زولبیا را مدیریت می کند، واکسن را نه!
رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین می گوید در شرایط فعلی، دشوار به نظر می رسد که بخش خصوصی بتواند در حوزه 
واردات گسترده واکسن به کشور کمک کند. مجیدرضا حریری در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: در تجارت بین الملل 
شرکت های بخش خصوصی در حوزه های مختلف با یکدیگر تعامل و خرید و فروش دارند و این مسئله در رابطه با 
دارو نیز صدق می کند و در تمام نقاط دنیا بخش خصوصی خرید و فروش دارو را پیگیری می کنند اما وقتی در رابطه 

با واکسن کرونا صحبت می کنیم، فضا قدری متفاوت می شود. وی با بیان اینکه از ابتدای بحث دستیابی به واکسن 
کرونا و توزیع آن، دولت ها نقش محوری را بر عهده گرفتند، توضیح داد: امروز سازمان بهداشت جهانی می گوید حتی 

باید به سمتی حرکت کنیم که مدیریت واکسیناسیون کرونا در سطح جهانی نیز واحد شود اما ما توقع داریم در سطح ملی، 
نوع مدیریت تغییر کرده و بخش خصوصی در آن فعال شود!  حتی در کشورهایی مانند امریکا، انگلستان و کانادا که مظهر اقتصاد آزاد و 

فعالیت بخش خصوصی هستند، در حوزه واکسن، دولتها نقش محوری را ایفا می کنند. این شانس وجود دارد که بخش خصوصی در حوزه هایی 
مانند جابجایی یا تزریق واکسن پیمانکار دولت شود اما اصل موضوع در حیطه  مدیریت دولت است و کسی در آن تردیدی ندارد.  ما در رابطه با اقتصادی 
صحبت می کنیم که در آن دولت در مورد تخم مرغ و زولبیا و بامیه ورود کرده و با قیمت گذاری دستوری، اجازه فعالیت آزاد به اقتصاد را نمی دهد، آنگاه 

در حوزه ای مانند واکسن کرونا که در تمام جهان مدیریت دولتی انجام می شود، ناگهان می گویند که بخش خصوصی بیاید و واردات کند! 

افزایش ۴۰ تا ۱۱۳ درصدی قیمت برنج، گوشت و شکر در اسفند ماه گذشته
بررسی جدیدترین آمار منتشر شده از سوی وزارت صمت حاکی از افزایش ۴۰ تا ۱۱۳ درصدی برنج، گوشت و 
شکر در اسفندماه سال ۱۳۹۹ نسبت به ماه مشابه سال ۱۳۹۸ است. بر اساس این آمار بیشترین افزایش قیمت 
در اسفند ماه ۱۳۹۹ مربوط به برنج پاکستانی باسماتی بوده که قیمت آن با ۱۱۳.۶ درصد افزایش از ۱۱ هزار 
و ۵۰۰ تومان در اسفند سال ۱۳۹۸  به ۲۴ هزار و ۶۰۰ تومان در ماه مشابه سال قبل رسیده است. قیمت برنج 

تایلندی نیز در این مدت با ۱۱۱.۱ درصد افزایش قیمت، از ۷۴۰۰ به ۱۵ هزار و ۷۰۰ تومان رسیده است. البته 
قیمت برنج های داخلی طارم اعلا و داخلی هاشمی درجه یک نیز در این مدت به ترتیب ۴۶.۲ و ۴۳.۵ درصد افزایش 

داشته و در اسفند ۱۳۹۹  به حدود ۳۴ هزار و ۳۰۰  تومان، ۳۳ هزار و ۴۰۰ تومان رسیده است. قیمت مرغ هم با ۸۷ درصد 
افزایش از ۱۲ هزار و ۷۰۰ تومان در اسفند سال ۱۳۹۸ به حدود ۲۳ هزار و ۸۰۰ تومان در اسفند سال ۱۳۹۹ رسیده است. سال 

گذشته قیمت مصوب مرغ در ستاد تنظیم بازار دو بار افزایش یافت و در نهایت قیمت مصوب آن ۲۰ هزار و ۴۰۰ تومان شد، اما در اسفندماه قیمت هر 
کیلو گوشت مرغ به بیش از ۴۰ هزار تومان هم رسید. در نهایت با وجود اینکه دبیر ستاد تنظیم بازار اعلام کرده بود قیمت مصوب مرغ تا پایان ماه رمضان 
تغییر نمی کند، دوازدهم فروردین ماه قرارگاه ساماندهی مرغ کشور به ریاست وزیر کشاورزی و با حضور نمایندگانی از ارگان های مختلف از جمله قوه 
قضاییه و وزارت صمت در آخرین جلسه خود مسئول ساماندهی تولید مرغ شد و در اولین جلسه کاری خود نرخ مصوب مرغ را ۴۵۰۰ تومان افزایش داد. 
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 برخی کارشناسان 
معتقدند در سال های 

گذشته ممانعت از 
ورود خودروهای 

خارجی هرچند به 
بهانه نبود یا کمبود 

ارز اتفاق افتاد، اما در 
مجموع نفعی به حال 

مشتریان نداشت. 
زیرا بالاجبار به خرید 

محصولات تولیدی 
کم کیفیت داخلی 

روی  آوردند

اقتصاد ایران
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ریزش قیمت نوبرانه های بهاری؛ 
به زودی

وضعیت نامناسب 
میوه های دپو شده در 

سردخانه ها
دبیر اتحادیه صنف بارفروشان میوه  
و تره بار تهران نسبت به فساد حجم 
زیادی از پرتقال و ســیب های مانده 
انبار و سردخانه ها هشدار داد و گفت: 
بیشتر انبارها و سردخانه ها تا حداکثر 
یک چهارم ظرفیت تخلیه شده اند و 
حجم زیادی از پرتقال و ســیب های 

مانده، در حال فساد است.
بهمــن رحیم وند با تاکیــد بر اینکه 
ما قبل تر نیــز درباره شــرایطی که 
اکنون باغــداران و تجار میوه گرفتار 
آن شــده اند به دستگاه ها و مسولین 
مربوطه اطلاع داده ایــم، اظهار کرد: 
در ســال زراعی جاری تولید پرتقال 
و سیب با بارندگی های مناسب و به 
موقع افزایش داشــت و به نحوی از 
همان ابتدای فصل برداشت مشخص 
بود عرضه این میوه ها بیش از تقاضا 

خواهد بود.
وی ادامــه داد: ما در همــان زمان 
و  وزارتخانه هــای صمــت  بــه 
جهادکشــاورزی، اتــاق بازرگانی و 
اتاق اصناف نامه نوشــتیم و از آن ها 
خواستیم که برای بازار مصرف تولید 

بالای سالجاری برنامه ریزی  کنند.
به گفتــه رحیم وند نه تنهــا به این 
توصیه ها توجه نشده بلکه با دخالت 
دولت در بازار قیمت ها نیز به شــکل 

کاذبی افزایش داشت.
وی یادآور شد: شرایط به نحوی شده 
بود که شما میوه های تنظیم بازاری 
مانند سیب و پرتقال را در غرفه های 
دولتی بیش از قیمت در بــازار آزاد 

می دیدید.
رحیم وند معتقد است؛ این اقدام دولت 
موجب شد بازار در شــرایط عرضه 
مناسب برهم بخورد و اکنون شاهد 
مانده حجم زیادی سیب و پرتقال در 

انبارها و سردخانه ها باشیم.
وی نســبت به فســاد حجم زیادی 
از پرتقال و ســیب های مانده انبار و 
ســردخانه ها هشــدار داد و گفت: 
بیشتر انبارها و سردخانه ها تا حداکثر 
یک چهارم ظرفیت تخلیه شده اند و 
حجم زیادی از پرتقال و ســیب های 

مانده و در حال فساد است.
رحیم وند با توجه به زمان اندک باقی 
مانده برای حفظ باقی میوه های مانده 
در انبار و سردخانه ها از دستگاه های 
مسئول خواست هر چه سریعتر بازار 
مصرف برای آن تعریف کنند که یکی 
از این بازارها می توانــد صادرات به 

کشورهای همسایه باشد.
وی امروز را نیز برای برنامه ریزی برای 
صادرات دیر دانست و گفت: حداکثر تا 
یکماه دیگر باید تمام پرتقال های مانده 
در انباره ها را دور ریخت چراکه قابلیت 

مصرف خود را از دست می دهند.
رحیم وند در پاسخ به این پرسش که آیا 
امکان استفاده آن ها در صنایع تبدیلی 
است، اظهار کرد: صنایع تبدیلی در 
همان ابتدای فصل برداشت با توجه 
به فراوانی محصول اقــدام به خرید 
میوه های کیفی کرده اند و اکنون کمتر 
صنایعی است که درخواست خرید 
پرتقال و سیب را داشته باشد، ضمن 
اینکه قیمت های خرید صنایع تبدیلی 
بسیار نازل بوده و به زیان باغدار و تجار 
اســت. وی قیمت امروز هر کیلوگرم 
سیب در بازار میوه و تره بار ۵ تا ۹ هزار 
تومان و هر کیلوگرم پرتقال را ۵ تا ۱۰ 

هزار تومان عنوان کرد.
دبیر اتحادیه صنف بارفروشان میوه  و 
تره بار تهران همچنین درباره وضعیت 
بازار میوه نوبرانه بهار گفت: در حال 
حاضر هر کیلوگرم گوجه سبز بسته 
به کیفیت آن ۴۰ تا ۸۰ هزار تومان، 
هر کیلوگرم چاقاله بادام ۳۰ تا ۶۰ هزار 
تومان در میادین میوه وتره بار قیمت 

گذاری می شود.

ایلنا
بــازار
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در ســال های گذشــته 
و پیــش از دور جدیــد 
تحریم ها برندهای خارجی 
حــدود ۶۰ درصــد بازار 
لوازم خانگی کشــورمان را 
در اختیار داشتند. برندها و 
شرکت هایی که روزگاری 
با تامین زیرســاخت ها، خطوط تولید و 
آموزش نیروی انســانی ایرانی، تولیدات 
باکیفیتی در قالب همکاری مشترک و با 
عمق داخلی سازی متفاوت در کشورمان 

تولید می کردند.
 با خروج دونالد ترامپ از برجام و در پی آن 
اعمال تحریم های ظالمانه علیه کشورمان، 
شاهد خروج بسیاری برندهای خارجی از 
کشورمان متاثر از فشارهای آمریکایی ها 
بودیــم. خروجی که به اعتقاد بســیاری 
مسوولان و صاحبنظران اقتصادی، با میل 

و اراده خودشان نبود.
 ایــن روزها امــا، زمزمه های بازگشــت 
بسیاری از این برندها در صنایع مختلف 
به گوش می رســد. با روی کار آمدن جو 
بایدن در آمریکا و در پی آن از سر گرفته 
شدن گفت وگوهای برجامی، لغو احتمالی 

تحریم ها انتظار مــی رود. انتظاری که در 
صورت تحقق آن، هرچند ورود راحت تر 
مواد اولیه، سرمایه و برداشته شدن بسیاری 
محدودیت ها در تجارت بین الملل را برای 
کشورمان به ارمغان خواهد آورد، اما نگرانی 
فعالان اقتصادی از باز شدن درهای کشور 
به روی واردات و گســیل انواع و اقســام 
محصولات وارداتی به ویژه محصولاتی که 

مشابه تولید داخلی دارند، است.
 در این زمینه، »مهدی صادقی نیارکی« 
معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن 
و تجارت پیشتر در گفت وگو با ایرنا تاکید 
کرده بود: کالاهایی که نیــاز داخل را به 
صورت کیفی تامین می کنند، دست کم 
نباید تا سه سال وارد شوند، به این ترتیب 
افرادی که در بدترین شــرایط تحریم ها 
نیازهای صنعت را تامین و  کشور را خود 

اتکا کردند، آسیب نخواهند دید.
 این موضوع خواســته بســیاری فعالان 
اقتصادی و تولیدکنندگان است. اما در عین 
حال باید توجه داشــت استفاده از کالای 

باکیفیت خواسته عموم جامعه است.
 برخی کارشناسان معتقدند در سال های 
گذشــته ممانعــت از ورود خودروهای 
خارجی هرچند به بهانــه نبود یا کمبود 
ارز اتفاق افتاد، اما در مجموع نفعی به حال 
مشتریان نداشت. زیرا بالاجبار به خرید 
محصولات تولیــدی کم کیفیت داخلی 

روی  آوردند.
 همین مساله سبب شد تا خودروسازان 

داخلی در یک فضای شبه انحصاری بر تولید 
خودروهای قدیمی خود اصرار بورزند، تا 
اینکه سال گذشته با اعمال استانداردهای 
ســختگیرانه، بالاخره دو خودروی پراید 
و پژو ۴۰۵ با نزدیک به سه دهه تولید، از 

خطوط تولیدی کنار گذاشته شدند.  
 اکنــون بســیاری مشــتریان و حتی 
تولیدکنندگان داخلــی از احتمال تکرار 

چنین مساله ای ابراز نگرانی می کنند.
 این در حالی است که به ویژه در یک سال 
گذشته تولیدکنندگان لوازم خانگی ایرانی 
نیز پیشرفت های قابل توجهی داشتند و 
محصولات متنوعی را روانه بازار مصرف 
کردند؛ دســتاوردهایی که صیانت از آنها 

لازم و ضروری است.
 

  مشارکت با خارجی ها سبب ارتقای 
کیفیت تولیدات داخلی می شود

 در این زمینه، رییس هیات مدیره انجمن 
لوازم صوتی و تصویری ایران به ایرنا گفت: 
هرچند بدعهدی شــرکت های خارجی 
ناشی از مسائل سیاسی بوده و باید در جای 
خود بحث شود، اما مشارکت با خارجی ها 
ســبب ارتقای کیفیت تولیدات داخلی 

می شود.
 »علیرضا موســوی مجد« افزود: جامعه 
نیازمند کالای باکیفیت اســت و هرگونه 
همکاری بــا خارجی ها باید بــه گونه ای 
باشد که تولید با عمق ساخت داخل بالا 
انجام شده و کالای با کیفیت تولید شود 

تا رقابتی نیز در بین تولیدکنندگان شکل 
بگیرد، به این ترتیب مردم از مزایای چنین 

مشارکت هایی منتفع خواهند شد.
 

  همکاری هوشمندانه و مشروط با 
خارجی ها

 دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران 
نیز معتقد است:  شــرکت های خارجی 
علاقه مند به بازگشت و حضور مجدد در 
بازار بزرگ ایران هســتند، اما این بار باید 
هوشمندانه و مشروط با آنها مذاکره کنیم 

تا عمق همکاری ها افزایش یابد.
 »عباس هاشــمی« افزود: در سال های 
گذشته خروج برندهای مطرح خارجی از 
کشورمان به اجبار و تحت فشار آمریکایی ها 

اتفاق افتاد، این در حالی است که اکثر آنها 
خواهان استمرار حضور در بازار ایران بودند.

 وی بیان داشت: همین خروج اما برکاتی 
با خود به دنبال داشــت که از جمله آنها 
متحول شدن صنعت داخلی بود و توانست 

راه توسعه خود را بیابد.
 به گفته هاشمی، امروز رشد بسیار خوبی 
در تعمیق ساخت داخل انواع لوازم خانگی 
در کشور اتفاق افتاده و بسیاری اقلام که 
در گذشته باید معطل تخصیص ارز آنها 
از سوی بانک مرکزی می بودیم، به همت 
و تلاش متخصصان و مهندســان داخلی 

ساخته می شود.
 وی یادآور شد:  با این حال، تهیه و تامین 
برخی اقلام در داخل به صرفه نیســت و 

همچنان نیازمند واردات است.
 هاشمی گفت: اگر ســرمایه گذاری های 
انجام شده برای توســعه واحدها به ثمر 
بنشــیند و علاوه بــر آن تولیدکنندگان 
مطمئن باشند که در صورت رفع تحریم ها 
و گشایش های اقتصادی، ثبات قوانین را در 
جهت محدودیت واردات شاهد خواهند 
بود، آنگاه می توانند برنامه ریزی بلندمدت 
بــرای افزایش تولید و صــادرات و بهبود 

کیفیت محصولات خود داشته باشند.
 وی ابراز امیدواری کــرد: محدودیت ها 
در این زمینه برای یک دوره دســت کم 
پنج ساله اعمال شود تا تولیدکنندگان و 
صنعتگران بتوانند برای دستیابی به اهداف 

گفته شده تلاش کنند.

برندهای خارجی به بازار لوازم خانگی ایران بازمی گردند؟ 

زمزمه  بازگشت چشم بادامی ها
تحولات اخیر سیاست خارجی و احتمال رفع تحریم ها، 
بار دیگر احتمال بازگشــت برندهای خارجی در حوزه 
لوازم خانگــی به ویژه برندهای مطرح کــره ای را قوت 

بخشیده است.

رمز ارز

خودرو

دلاربازان به سوی بازار بیت کوین حرکت می کنند؟

دوج به جای طلا
حرکات عجیب صعودی در بازار »آلت کوین ها«، نگاه معامله گران بازار داخلی را به خود خیره کرده است.

در روزهای اخیر قیمت دوج کوین،  ریپل و بایننس کوین، رشد عجیبی را تجربه کردند. این در حالی بود که در 
بازار سکه و دلار داخلی، قیمت ها چندان جا به جا نشدند و در نهایت نیز به رشد محدودی اکتفا کردند. دلار در 
انتهای هفته توانست خود را به نزدیک مرز ۲۵ هزار تومانی برساند و رشدی کمتر از یک درصد را به ثبت رساند.

سکه امامی هم با وجود رشد قابل توجه طلای جهانی نتوانست به بالای سطح ۱۰ میلیون و ۷۰۰ هزار تومانی نقوذ 
کند. نوسانات محدود سکه و دلار موجب شده است که توجه برخی از معامله گران بازار داخلی به سوی بازارهای 

پرنوسان و افزایشی چون بیت کوین و آلت کوین ها جلب شود.

  خرید دوج کوین به جای طلا
به عنوان مثال، یک معامله گر سنتی طلا عنوان می کرد که در هفته اخیر از بازار آب شده خارج شده است و مقدار 
زیادی دوج کوین خریده است. او به سایر معامله گران طلا و دلار توصیه می کرد که وارد بازار رمز ارزها شوند، چرا 

که خود او نیز طی ۴ روز بیش از ۲۰۰ درصد سود کرده است.
در مقابل عده دیگری از معامله گران عنوان می کردند که از نحوه خرید مطمئن بیت کوین اطلاع ندارند و ترجیح 
می دهند که در بازار کم ریسک تر داخلی فعالیت کنند. آن ها اعتقاد داشتند، درست است که در هفته های اخیر 
دلار و سکه نوسان زیادی نداشته اند، ولی حداقل آن ها توانسته اند به واسطه آشنایی با این بازار سود مقبولی را 

از طریق نوسان گیری به دست بیاورند.
افزون بر این امیدوار بودند که از هفته جاری قیمت دلار و سکه نوسانات بیشتری را تجربه کنند و اثر تزریق ارز 
توسط بازارساز کمتر شود. از نشانه های برگشت بازار به مسیر افزایشی، رشدی بود که دلار و سکه در معاملات 

پشت خطی روز جمعه تجربه می کردند.
این نکته را نیز باید اشاره کرد که بازار رمزارزها بسیار پرریسک و نوسان است و شاید بسیاری ترجیح ندهند که 
در چنین بازارهایی اقدام به معامله نکنند. شماری از معامله گران ســکه و دلار نیز در انتظار ریزش بزرگ بیت 
کوین هستند، درست آنچه در سال های قبل اتفاق افتاد و قیمت بیت کوین از ۱۹ هزار دلار به ۳ هزار دلار ریخت.

در بازار روز  شنبه ۲۱ فروردین ۱۴۰۰ قیمت خودرو ها بدین شرح بود.
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اینتل سیستم خودران برای کامیون های بدون راننده تولید می کند
شرکت آمریکایی اینتل اعلام کرد که در حال تامین سیســتم های خودران برای استارت آپ 
Udelv در منطقه  سیلیکون ولی  است. این استارت آپ قصد دارد ظرف مدت دو سال ناوگان 

حمل و نقل کامیون های بدون راننده را در اختیار داشته باشد.
شــرکت آمریکایی اینتل اعلام کرد که در حال تامین سیستم های خودران برای استارت آپ 

Udelv در منطقه  سیلیکون ولی  است. این استارت آپ قصد دارد ظرف مدت دو سال ناوگان 
حمل و نقل کامیون های بدون راننده را در اختیار داشته باشد.

شرکت Udelv و واحد Mobileye در شرکت اینتل با انتشار یک بیانیه مشترک اعلام کردند که بیش 
از 35 هزار خودروی  حمل کننده  بدون راننده را تا سال 2028 تولید خواهند کرد.

مدیــر بخــش Mobileye گفــت: قــرارداد ما بــا Udelv از نظــر انــدازه، دامنــه و جدول زمانی اســتقرار ســریع 
قابل توجه اســت. وی افــزود: بیمــاری کووید_19 تقاضا بــرای تحویل کالاهــا با اســتفاده از خودروهای بــدون راننده 
 را تســریع کرده اســت و ما خوشــحال هســتیم که با Udelv همکاری می کنیم تا ایــن تقاضا را در کوتاه مدت پاســخ 

دهیم.

مدیران دلسوز بر روی سبک 
همکاری و سازنده تر بودن 70 

درصد از کارمندان تاثیر فراوانی 
گذاشته اند. بیش از 65 درصد 

از کارمندان هم قبول دارند 
دلسوزی مدیران در برقراری 

ارتباط قوی تر با همکاران نقش 
مثبتی داشته است

،،

اقتصاد آنلاین
یادداشـــت

ISFAHAN
N E W S

از طرفی مدیریت دلسوزانه 
با مسائل بســیاری مانند 
عدم تعهد، وجود مشکلات 
در گفت وگوهای مدیریتی 
دشــوار و موقعیت های 
چالش برانگیــز دائمــی 
همــراه اســت. بنابراین 
چنین مدیریتی، صرفا بیش از داشتن 
احساس خوب است که به مجموعه ای 
از مهارت ها افزوده می شــود و شرط 
لازم برای تمام رهبران جهان است که 
مایل هستند مردم و ســازمان ها را به 
سمت پیشرفت مداوم و آینده ای بهتر 
سوق دهند.  اخیرا مطالعات جدیدی 
بر روی تعــداد بســیاری از رهبران و 
مدیران کســب وکار انجام شده است 
که تحت تاثیر شیوع بیماری کرونا قرار 
گرفته اند. در ایــن پژوهش، چگونگی 
ارتباط افراد با مشــاغل و سازمان ها با 
تاکید ویژه بر سلامت و رفاه، مدیریت 
متقابل فرهنگی، مشارکت اجتماعی 
و نوآوری در نظر گرفته شــده اســت. 

یافته ها به موارد زیر اشاره می کند:

    رفتارهای مثبت در محل کار
افرادی که مدیریت دلســوزانه را در 
محــل کار تجربه می کنند شــاهد 
افزایش تعهد احساسی به میزان35 
تا 40 درصد هستند همچنین بیشتر 
از سایر جاهای دیگر، دلبستگی به کار 
دیده می شود. علاوه بر این، مدیریت 
دلسوزانه بر احساسات مثبت افراد در 
محل کار تاثیر گذاشته و 45 درصد از 

کارکنان در مقایسه با افراد در شرایط 
دیگر، امید بیشتری به زندگی دارند. 
35 درصد از افــراد ترس و40 درصد 
استرس بیشــتری را تجربه می کنند 
بنابرایــن می تــوان نتیجــه گرفت 
دلسوزی بیشتر مدیران در محل کار، 
موجب افزایش دلبستگی کارکنان به 

انجام کارها می شود. 

    بهبود سلامتی 
90 درصــد از کارمندان شــرکت ها 
معتقد هســتند که حضــور مدیران 
دلســوز، تعادل مناســبی در کار و 
زندگی آنها ایجاد کــرده و به همان 
نســبت رضایت شــخصی بالا رفته 
است. احساس بهبود سلامتی موجب 
کاهش 38 درصــدی اضطراب و 28 
درصدی استرس می شــود بنابراین 
دلسوزی منجر به کاهش فشار خون و 
کاهش میزان ضربان قلب می شود در 
عین حال که به تقویت سیستم ایمنی 

بدن نیز کمک می کند.

    افزایش بهره وری
مدیران دلسوز بر روی سبک همکاری 
و ســازنده تر بــودن 70 درصــد از 
کارمندان تاثیر فراوانی گذاشــته اند. 
بیش از 65 درصــد از کارمندان هم 
قبول دارند دلســوزی مدیــران در 
برقراری ارتباط قوی تــر با همکاران 
نقش مثبتی داشته است. 55 درصد 
هم از رفتارهــای حمایتی همکاران 
خود خبر داده انــد. با توجه به مزایای 
قابل ســنجش، بایــد مدیــران را به 
داشتن رفتار دلســوزانه تر در گروه ها 
 و ســازمان های بزرگ تــر تشــویق 

کرد.

با توجه بــه مزایای قابل ســنجش، 
چگونه می توان مدیران را به داشتن 
رفتــار دلســوزانه تر در گروه هــا و 
ســازمان های بزرگ تر تشویق کرد؟ 

تحقیقات انجام شــده به چهار روش 
اصلی اشاره می کند که عبارتند از:

     قضاوت نکردن
مدیران با فراهم کردن شرایطی خاص 
و رواج فرهنــگ در محیط کار باعث 

می شــوند کارکنان درباره مشکلات 
خود با اعتماد و بــه راحتی با یکدیگر 
صحبت کننــد و از قضاوت شــدن 
نترسند. از طرفی به کمک همکاران 
نیز امیدوارتر هستند. به طور خلاصه، 
مدیــران با ایجــاد امنیــت روانی و 

ترویج رفتارهای منصفانــه و به دور 
از پیشــداوری، در جریان مشکلات 

همکاران خود قرار می گیرند.

     همدل بودن
علاوه بر ایــن، مدیران بهتر اســت 
کارمندان را تشــویق کنند تا در برابر 
مشکلات همکاران بی تفاوت نباشند 
و رفتار مناسبی داشته باشند. شخصا 
به عنوان مدیر سازمان به افراد گروه 
علاقه نشــان دهند و پی به ارزش در 
میان گذاشتن مشــکلات با دیگران 
ببرند، اخلاق و رفتارهای همدلانه تری 
داشــته باشــند تا اتحاد بیشتری در 
محل کار در دوران بحران شکل گیرد.

     تحمل غم شخصی
 مدیران در دوران بحران باید ظرفیت 
خود را برای تحمل شــرایط دشــوار 
یا کنترل احساســات ناخوشایند بالا 
ببرند. در جریان مشــکلات شخصی 

کارمندان قرار گرفته و نباید مانعی در 
روند انجام کارها ایجاد کنند. مدیرانی 
که تحت تاثیر مشکلات و غم و اندوه 
دیگران قرار می گیرند گاهی احساس 
ناامیدی و پریشانی کرده در نتیجه به 
اندازه کافی رفتار حمایتی نداشته یا 
تصمیمات نادرستی اتخاذ می کنند. 
مدیران دلسوز باید در مقابل سختی ها 
منعطف تر باشند، بازخورد واقع بینانه 
داشــته باشــند و در این شــرایط با 

کارمندان بیشتر همکاری کنند.

     اقدام صحیح
 مدیران دلســوز، در واقــع، حرف و 
عملشان یکی است به این معنا که در 
زمان بحران، برنامه اجرایی روشن و 
مختصری دارند، فعالیت ها را براساس 
مشکلات عاطفی و شخصی هر فرد در 
گروه تعیین می کنند و به کارمندان 
در مبارزه با هر گونه افکار منفی کمک 

می کنند. 

چگونه مدیران می توانند در دوران سخت، دلسوزتر باشند؟ 

 مدیریت دلسوزانه در بحران
در دوران بحران که انزوای اجتماعی اجباری است، به رویکرد 
جدیدی برای مدیریت احتیاج است. رویکردی مبتنی بر عقل 

و احساس، به عبارتی مدیریت دلسوزانه.
 مدیریت دلسوزانه در عین توجه به تک تک افراد، فرهنگی 
را در سازمان ها رواج می دهد که کمک به یکدیگر در کاهش 

مشکلات، نقش مهمی دارد.

90 درصد از کارمندان 
شرکت ها معتقد 

هستند که حضور 
مدیران دلسوز، تعادل 

مناسبی در کار و زندگی 
آنها ایجاد کرده و به 

همان نسبت رضایت 
شخصی بالا رفته است

کسب و کارهایی که دغدغه سلامت دارند؛

 استارت آپی برای تشخیص سریع سرطان روده

به کمک علم، روش های نوینی به منظور شناسایی دقیق تر 
مارکرهای زیستی و بهبود تشخیص سرطان در حال ظهور 
اســت که درک محققین از چرایی و چگونگی شکل گیری 
تومور، متاستاز و سایر فرایندهای این بیماری را بهبود می بخشد. بنابراین، با این 
اطلاعات روشن تر در مورد سرطان؛ جلوگیری و درمان قطعی انواع مختلف آن، 

دیگر رویا نخواهد بود.

یکی از این روش ها، استفاده از کیت های تشخیص ســریع سرطان است. این کیت ها، برای 
استفاده در مواردی که برای تشخیص، به نتیجه آزمایش اولیه غربالگری نیاز باشد، طراحی 
شده اند. استفاده از آن ها، سریع )10 دقیقه تا 2 ساعت( و آسان است و بدون نیاز به تجهیزات 
اضافی، نتایج در همان روز آزمایش، مشخص می شود که امکان درمان به موقع بیماران را فراهم 
می سازد. برای اینکه با این نوع از کســب و کار و خصوصا تیم رپید ایکس که اخیرا در رویداد 
پردیس سامیت2021 موفق به اخذ جایزه منتخب ارائه شده است، بیشتر آشنا شویم، با دکتر 

محبوبه رزاقی گفت وگو کردیم.
خانم دکتر رزاقی، فارغ التحصیل دکتری عمومی پزشکی از دانشگاه علوم پزشکی تهران و دکتری 
تخصصی بیوتکنولوژی پزشکی از دانشگاه تربیت مدرس هستند که رهبری تیم رپید ایکس را 

برعهده دارند. برای آشنایی با رپیدایکس، مصاحبه اکوموتیو با ایشان را دنبال کنید.

   رپیدایکس چیست و چه مشکلی را حل می کند؟
 رپید ایکس )Rapidx(، یک کیت تشخیص سریع برای غربالگری سرطان روده است. با توجه 

به اینکه سرطان روده، دومین عامل مرگ و میر ناشی از سرطان در دنیاست و این 
بیماری تا مراحل پیشرفته، اغلب بدون علامت است؛ غربالگری افراد بی علامت با 
شناسایی پولیپ های پیش سرطانی و توده های سرطانی در مراحل اولیه، راه حلی 
موثر در پیشگیری، تشخیص زودرس و کاهش مرگ و میر ناشی از سرطان روده 

به شمار می رود.

   چه شد که تصمیم گرفتید که به این مسئله بپردازید؟
با توجه به تحصیل در رشته پزشکی، با افراد بسیاری مواجهه داشتم که برای ارزیابی 
روده از نظر سرطان، حتی با وجود علائم گوارشی مشکوک، باز هم حاضر به انجام 
کولونوسکوپی نبودند و متاسفانه روش جایگزین مناســبی هم برای بررسی اولیه 

وجود نداشت.
تست های غربالگری موجود هم دقت پایینی داشتند و نمی توانستند بیمار را به انجام 
کولونوسکوپی راضی کنند؛ چرا که روشی تهاجمی، پرهزینه و زمان بر بوده و نیازمند 
حضور در مراکز درمانی با حضور پزشکان متخصص و تجهیزات خاص پیشرفته است 

که در غالب مناطق کشور، چنین شرایطی فراهم نیست.
از سوی دیگر، بروز این سرطان در سن کمتر از چهل سالگی در کشور رو به افزایش است و دایی 
مرحومم هم یکی از این افراد بود که در سن چهل سالگی، سرطان پیشرفته روده با درگیری کبد، 

استخوان و مغز برای ایشان تشخیص داده شد که متاسفانه باعث فوت ایشان شد.
این امر، تلنگری برای من شد که روش های تشخیص زودرس این سرطان را بررسی کنم تا شاید 
بتوان با تشخیص به موقع، مرگ ومیر این بیماری را که به طرز ناباورانه ای در سنین میانسالی 

باعث از دست رفتن جان افراد و داغدار شدن خانواده ها می شود، کاهش داد.
به همین دلیل، تصمیم به گذراندن دوران تحصیلات تخصصی در رشته بیوتکنولوژی پزشکی 
گرفتم تا با کمک گرفتن از علم بیوتکنولوژی در این مسیر قدم بگذارم و این پروژه موضوع رساله 

دکتری تخصصی اینجانب هم تعیین شد.

   دقت و مکانیسم عملکرد Rapidx چگونه است؟
طبق بررسی های انجام شــده بر روی کیت رپید ایکس، حساســیت این محصول %86.7 و 
اختصاصیت آن %91.4 می باشد. در مجموع این کیت از دقت %90 برای تشخیص پولیپ های 

پیش سرطانی و توده های سرطانی در روده برخوردار است.
عملکرد این کیت، بر پایه  تشــخیص یک مارکر تومــوری در نمونه مدفوع فرد اســت که 
با توجه به ماهیت تســت های نواری، امکان نمونه گیــری و انجام آزمایــش در مناطق فاقد 
 آزمایشــگاه را نیز فراهم کــرده و نتیجه هم تنها طی ده دقیقه با چشــم غیرمســلح قابل

 مشاهده است.

   آیا این کیت، آزمایشات انسانی را هم طی کرده است؟
ارزیابی نمونه ی اولیه این کیت بر روی 50 فرد مراجعه کننده جهت انجام کولونوسکوپی به 
بیمارستان امام خمینی)ره( انجام شد و نتایج حاصله از کیت با نتایج بدست آمده از کولونوسکوپی 

به عنوان استاندارد تشخیصی، مقایسه شد.
نتایج، نشان دهنده  دقت بالای کیت خصوصا در شناسایی پولیپ  ها در مقایسه با تست  های 

غربالگری موجود که اغلب قادر به شناسایی پولیپ  ها نیستند، بود.
این کیت بر روی نمونه کوچکی از مدفوع که در بافر همراه کیت حل شده و دو قطره از آن در 
محل نمونه بر روی تست ریخته می  شود، انجام می  پذیرد و ظاهر شدن خط تست در عرض 
 ده دقیقه، نشانه  وجود مارکر توموری در مدفوع و احتمال بالای ابتلای فرد به پولیپ یا سرطان

 روده است.

   چه چشم اندازی برای تولید و تجاری سازی Rapidx متصور هستید؟
با توجه به دقت بسیار بالاتر این کیت نسبت به رقبای موجود در بازار، تلاش ما بر این است که تا 
پنج سال آینده بتوانیم حداقل 15 درصد از سهم بازار کیت های غربالگری موجود را به این محصول 
اختصاص داده و همین طور، تا ده سال آینده بتوانیم درصد بالایی از افراد نیازمند به غربالگری 

سرطان روده که جمعیت بالای 35 سال را شامل می شود را مورد ارزیابی قرار دهیم.
همچنین با توسعه محصول و تولید کیت  های تشخیص سریع برای بیماری ٬های دیگر از جمله 
سرطان  های شایع دیگر در کشور، به برندی معتبر در زمینه تولید کیت  های تشخیص سریع 

تبدیل شویم.

   چه افرادی با شما همکاری دارند و تیم شما چطور شکل گرفت؟
تولید این کیت در طی مراحل رساله  دکتری تخصصی آغاز شد و با همراهی استاد راهنما و استاد 

مشاور، هسته  اولیه تیم شکل گرفت.
علاوه بر من، سرکار خانم دکتر ملیحه پاک نژاد، استاد گروه بیوشیمی بالینی از دانشگاه علوم 
پزشکی تهران و جناب آقای دکتر محمدجواد رسایی، اســتاد گروه بیوتکنولوژی پزشکی از 

دانشگاه تربیت مدرس هم در تیم ما حضور دارند.
خانم دکتر پاک نژاد دارای سابقه  درخشان در تولید آنتی بادی مونوکلونال هستند و آقای دکتر 
رسایی، دارای تجربه  فراوان در امر تولید تست  های نواری تشخیص سریع و یکی از صاحبان 

کارخانه تولید این کیت  ها در رابطه با سایر بیماری  ها نیز هستند.

    نقطه قوت تیم شما چیست؟
نقطه قوت تیم ما بنظر من، داشتن زمینه علمی متناسب با محصول و علاقه و تلاش تمامی 

اعضای تیم برای تولید محصولی با دقت و عملکرد مناسب است.

اکوموتیو
گــــــزارش

استارت آپ

استخدام آزمایشگاه تولید قیر طلای سیاه
عنوان شغل :  نیروی شیمی

09138759691  

یک واحد صنعتی واقع در شهرک رازی
جهت تکمیل پرسنل خود دعوت به همکاری 

می نماید . 
  1-نیروی   خانم لیسانس شیمی 
جهت کار در آزمایشگاه کارخانه

  2-  کارمند خانم
جهت انجام امور اداری قسمت فروش

  3-  کارگر ساده )3نفر(
جهت کاردر سالن تولید

حقوق و مزایای اداره کار +بیمه +...
 36278244            )داخلی 206(

شرکت آوا صنعت جهت تکمیل کادر خود در 
استان  اصفهان از افراد واجد شرایط زیر دعوت 

به همکاری می نماید.
 **  نقشه کش صنعتی

  **  مهندس مکانیک جامدات آقا
 **   تراشــکار با تجربه جهت ماشین تراش 

دستی آقا
  **  تکنسین کنترل کیفی آقا

 **   جوشکار برق آقا
 **   جوشکار CO2 آقا

  **  جوشکار برق جهت کار در ارتفاع آقا
 **   کارشــناس بازرگانی خارجی به صورت 

پروژه ای
محل فعالیت : شهرک صنعتی نجف آباد 2

)Whatsapp( 09014964397 
03142694550

acc@avasanatco.com

مشاور املاک
  نوع همکاری: تمام وقت

  سن : از 18 به بالا
  تحصیلات : حداقل دیپلم

  حقوق : بالاترین درصد از کمیسیون
  در محیطی آرام و با پرستیژ بالا

از متقاضیان واجد شرایط خواهشمندیم رزومه 
خود را به واتس اپ زیر ارســال نمایند و یا  از 
ساعت 9:00 صبح الی 21:00 شب با شماره های 

زیر تماس حاصل نمایند.
)Whatsapp( 09138300962 

03132735099

تعدادی  راننده با  خودرو
با درآمد ماهیانه 10میلیون تومان به بالا

قابل توجه  :
رانندگان تاکسیرانی ، کارمندان ،  بازنشستگان 

فقط دو گانه سوز
  شهرک صنعتی محمود آباد

فقط کافیه با ما تماس بگیرید : 
09360333683 

استخدام  نیروی ماهر آقا ترجیحا  گریل کار 
باسابقه و علاقه مند به  اشپزی برای کار در 

فست فود 
 محدوده شیخ صدوق

 حقوق:3/500/000 تومان
ساعت کاری 16 الی 24

 تلفن: 09133286827

نیروی ساخت النگو و هنرهای دستی آقا
  نوع همکاری: تمام وقت

  ترجیحا حداکثر سن 30 سال
  مجرد،   حقوق توافقی،   بیمه

)Whatsapp( 09120177445 

  تکنسین آسانسور آقا
  نوع همکاری: تمام وقت

  جهت نصب آسانسور پکیج
  ماهر و نیمه ماهر

)Whatsapp( 09123068497 

   کارمند فروش آقا
  نوع همکاری: تمام وقت

  مسلط به کامپیوتر،   آشنا به حسابداری
  ترجیحا دارای سابقه کار،   روابط عمومی بالا

  ظاهر مناسب،   حقوق ثابت اداره کار
  بیمه،   صبحانه و ناهار

)Telegram & Whatsapp( 09050477270 
03142315061

rioniz laban@yahoo.com

فروشــگاه  تجلی در اصفهان به تعدادی  
فروشنده و  صندوقدار نیازمند است.

 آدرس: هشت بهشت غربی، گلزار جنوبی 
تلفن: 32644711 
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